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 افغانستاناطلاعات مختصر درباره 

ست که در بین  شکه ا شور محاط به خ ستان از لحاظ موقعیت جغرافیایی، یک ک سیای میانه و جنوبی موقعیت افغان آ

داشته و پل اتصال این دو منطقه مهم جغرافیایی قاره آسیا شمرده می شود. افغانستان همچنان به خاور میانه )ایران( 

 نیز پیوستگی جغرافیایی دارد.

ستانی،  ستان( و دارای مناطق کوه ستان، خزان و زم صل )بهار، تاب شور ازلحاظ اقلیمی، دارای چهار ف جنگل های این ک

 و مربع  کیلومتر652860 این کشور ساحتم انبوه و آب فراوان به نسبت دیگر کشورهای همسایه اش شمرده می شود.

 می باشد.چهل و یکمین کشور بزرگ جهان 

، زبان های دری و پشتو زبان های رسمی افغانستان بوده و در مناطقی کشور افغانستان قانون اساسی 16برمبنای ماده 

ه یی، نورس  تانی، بلوچی و یا پامیری تکلم می نمایند، آن تاکثریت مردم به یکی از زبان های ازبکی، ترکمنی، پش  که 

هزار  35530برابر با  2017جمعیت افعانستان در سال  زبان، علاوه بر پشتو و دری به حیث زبان سوم رسمی می باشد.

 .نفر بوده است

 منابع :

1- www.worldbank.org 

2- http://www.afghanembassy.ir 
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 گزارش سفر

 (1398 اردیبهشت 13الی  10هیات اقتصادی از افغانستان در سفر چهار روزه )

 به استان کرمان

 

ولایات  ، صرافان و فعالین اقتصادیاز کشور افغانستان متشکل از روسای اتاق های بازرگانیهیات اقتصادی بلند پایه 

ولایات جمعی از فعالین اقتصادی  و ، قندهار و نیمروزت هراتاهرات، قندهار، غزنی، جمعی از صرافان مطرح ولای

ل های تجاری استان کرمان و کشور افغانستان به منظور بازدید از فرصت ها و پتانسیسمنگان، نیمروز، هلمند 

 اردیبهشت 10-13 ازهمچنین انجام گفتگوهای رو در رو با جمعی از فعالین اقتصادی استان کرمان به این استان 

روز به کرمان سفر نمودند. در این سفر چهار روزه علاوه بر نشست های تخصصی با فعالین استان  4به مدت  1398

و در نهایت در راستای به عمل آمد در کرمان بازدید  و نمایشگاه واحد صنعتیچند کرمان و برگزاری همایش، از 

و همچنین بیانه مشترک میان  توسعه تجارت استان کرمان با افغانستان تفاهم نامه همکاری کرمان و افغانستان

 .به امضاء رسید اتاق بازرگانی کرمان و ولایات قندهار/هرات

 ذیل ارائه می گردد:در ادامه گزارش، به پیوست موارد 

 (1از کشور افغانستان )پیوست شماره  تجاریلیست مشخصات اعضاء هیات  -1

 (2)پیوست شماره  روزه هیات تجاری از افغانستان 4برنامه  زمانبندی تهیه شده برای سفر  -2

بررسی راهکارهای توسعه همکاری های مشترک اقتصادی و بازرگانی استان کرمان با استان های "گزارش  -3

 (3)پیوست شماره  "هرات، غزنی، قندهار و نیمروز

انرژی های تجدید پذیر و بررسی نحوه همکاری های مشترک کرمان و استان های هرات، غزنی، " گزارش  -4

 (4)پیوست شماره  "قندهار و نیمروز

(5)پیوست شماره " از بازرگانان ایران و افغانستان قضاییکمیته حمایت  "جلسه  گزارش -5

 )پیوست شماره"بررسی راهکارهای توسعه و رفع موانع مراودات مالی با کشور افغانستان "جلسه  گزارش -6

6)

شورای هماهنگی اقتصادی روسای اتاق های بازرگانی کرمان و ولایات افغانستان و امضاء  "گزارش جلسه  -7

تفاهم نامه و تهیه متن بیانیه مشترک

 (6)پیوست شماره  "بازرگانی کرمان و کشور افغانستان-اقتصادیتوسعه همکاری های  "گزارش  همایش -8
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 1پیوست شماره 

 تانافغانس  کشور از تجاری  لیست مشخصات هیات
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 سمت شماره گذرنامه اسم گذرنامه ای نام و نام خانوادگی/اتاق هرات ردیف

 SAHD KHATIBI 01300346 الحاج سعد خطیبی 1
 صنایع هراترئیس اتاق تجارت و 

 خلیل احمد یارمند 2
KHALIL AHMAD 

YARMAND 00628449 
 آمر اجرائیه اتاق تجارت و صنایع هرات

 احمد سعید عظیمیان 3
AHMAD SAAED 

AZIMIYAN 00827902 

مسوول دارالانشاء هیات مدیره اتاق تجارت و 

 صنایع هرات

 عبدالله احمدی 4
ABDULLAH 

AHMADI 02372010 
 صنایع غذایی نشنلرئیس شرکت 

 غلام رسول غزنوی 5

H 

GHULAMRASOOL 

GHAZNAVE 00111478 

در زمینه -رئیس شرکت تجاری حامد یاسر

 مواد غذایی،قیر و نفت

 جاوید احمد بارز 6
JAWID AHMAD 

BAREZ 00278392 

در زمینه -رئیس گروپ شرکت های بارز افق

pvcتولید لوله، 

 عبدالقدیر رحمانی 7
ABDUL QADEER 

RAHMANI 00265239 
 گردشگری-معاون شرکت صنعتی بارز افق

 احمد زلمی بارکزی 8
AHMAD ZALMAY 

BARAKZAI 02548113 
 مسوول مطبوعاتی اتاق تجارت و صنایع هرات

 محمود ترکی 9
MAHMOUD 

TARAKI 00341039 تاجر دارو 

 بشیر احمد همکار 10
BASHIR AHMAD 

HAMKAR p02451970 تاجر کالاهای برقی 

 سمت شماره گذرنامه اسم گذرنامه ای نام و نام خانوادگی/صرافان هرات ردیف

 بهاالدین رحیمی 1
BAHADDIN 

RAHIMI 00621376 رئیس کانون صرافان هرات 

 وحید احمد حبیبی 2
WAHID AHMAD 

HABIBI p01281962 صراف 

 غلام محمد امیری 3

GHULAM 

MOHAMAD 

AMIRI p00215533 صراف 

 زلمی صادقی حاجی سید 4
H.SAYED 

ZALMAY SADEQI 01781772 صراف 

 صراف JAN AQA SADEQI p01254004 جان آقا صادقی 5

 سمت شماره گذرنامه اسم گذرنامه ای نام و نام خانوادگی/صرافان قندهار ردیف

 فضل احمد نورزاد 7
FAZIL AHMAD 

NOORZAD 01672460 نماینده صرافان قندهار و نیمروز 

 احمدالله تیمور خاشرودی 8
AHMADULLAH 

TAIMOR 01241346 صراف 
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 سمت شماره گذرنامه اسم گذرنامه ای نام و نام خانوادگی/اتاق غزنی ردیف

 عبدالمتین قلندری 1
ABDUL MATIN 

QALANDARI 01607662 رئیس اتاق تجارت و صنایع غزنی 

 محمد نعیم نیازی 2
MOHAMMAD 

NAEEM NIAZI P00979305 
 تاجر آهن و فولاد

 سمت شماره گذرنامه اسم گذرنامه ای نام و نام خانوادگی/اتاق قندهار ردیف

 عبدالباقی غلام ربانی 1

ABDUL BAQI 

GHULAM 

RABANI 00552822 
 معاون تجارت و صنایع قندهار

 عبدالهادی میا  2
ABDUL HADI MIA 

 رئیس کارخانه میلکو لبنیات 00943850

 پوپلشاهد احمد  3
SHAHID AHMAD 

POPAL 0063214  رییس کارخانه دواسازی 

 یاقوت شاه سید  4
YAQOOT SHAH 

SAYED 00943753 

مواد -رئیس کمیسیون میوه تازه قندهار

 غذایی

 امین الله زهیر 5
AMINULLAH 

ZAHEER 00386841 مسوول کارخانه کارتن سازی امین کریم 

 حاجی محمد قاسم هاشمی 6
HAJI M QASAM 

HASHIMI 01940318 

-سهامدار شرکت میاصاحب فارم)میلکو(

 لبنیات و مواد غذایی

 سمت شماره گذرنامه اسم گذرنامه ای نام و نام خانوادگی/نیمروز ردیف

 تاجر     غلام نورزهی 1

 رئیس اتاق     عبیدالله نورزهی  2

 تاجر     ستار بارکزی 3

 تاجر     میرویس قلجه ای 4

 سمت شماره گذرنامه اسم گذرنامه ای نام خانوادگی/هلمندنام و  ردیف

 محمد قاسم نوری 1
MOHAMMAD 

QASEM NOORI 00657718 تاجر در زمینه برق 

 سمت شماره گذرنامه اسم گذرنامه ای نام و نام خانوادگی/سمنگان ردیف

 عبدالعلیم خالقی 1
ABDUL ALIM 

KHALIQI p01397062 تاجر در زمینه برق 

 سمت شماره گذرنامه اسم گذرنامه ای نام و نام خانوادگی/سفارت ردیف

 عبدالجابر انصار 1
ABDUL JABER 

ANSAR D0005271 سرکنسول افغانستان در مشهد 
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 احمد سعید سادات 2
AHMAD SAEID 

SADAT S0066970 
 رایزن بازرگانی سفارت افغانستان در ایران

 نجیب اله محمدی 3
NAJIBULLAH 

MOHAMMADI P01379207  رئیس حمل و نقل هرات 

 سمت شماره گذرنامه اسم گذرنامه ای نام و نام خانوادگی/نیمروز صرافان ردیف

 اسد الله عزیزی 1
ASADULLAH 

AZIZI 01116982 معرفی از طرف آقای نورزاد-صراف 

 هیبت الله تیموری 2
HAIBATULLAH 

TIMORY 00630465 معرفی از طرف آقای نورزاد-صراف 
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 2پیوست شماره 

 نستانبرنامه  زمانبندی تهیه شده برای سفر چهار روزه هیات تجاری از افغا
 

 

 

 

 

 

 

 

 



10 
 

 

 

 "جلسات، بازدیدها و همایش با حضور هیأت تجاری از افغانستان"برنامه زمانبندی 

 محل برگزاری ساعت 10/2/98سه شنبه مورخ  ردیف

1 
راهکارهای توسعه همکاری های مشترک اقتصادی و بازرگانی بررسی  "جلسه 

 "استان کرمان با استان های هرات، غزنی، قندهار و نیمروز افغانستان 
19:30-18:00 

سالن کنفرانس شماره 

2  

2 
انرژی های تجدید پذیر و بررسی نحوه همکاری های مشترک "جلسه با موضوع 

 "و نیمروز قندهارغزنی، کرمان و استان های هرات، 
21:30-20 

سالن کنفرانس شماره 

2  

  21:30 صرف شام در کیخسرو 3

 

 محل برگزاری ساعت 11/2/98چهار شنبه مورخ  ردیف

یی از بازرگانان افغانستان و ایرانقضا تیحما تهیکم جلسه 1  10:00-8:30  سالن کنفرانس شماره 2 

  10:00-11:00 بازدید ازکارخانه آلومینیوم هزار 2

  11:00-12:00 کرمان  2بازدید از شهرک صنعتی شماره  3

  12:00-13:00 بازدید مس باهنر 4

  13:30-14:30 صرف ناهار 5

6 

 سعهتو یراهکارها یبررس"کمیسیون بانک ، بیمه و مالیات با موضوع  جلسه

 رافانص هیاتحاد سییر حضور با افغانستان کشور با یمال مراودات موانع رفع و

 و مروزین هرات، یها استان از مطرح صرافان از یجمع و هرات استان

با حضور آقای دکتر پور ابراهیمی، رییس محترم کمیسیون اقتصادی "رقندها

 مجلس شورای اسلامی

17:00-15:30 

  2سالن کنفرانس شماره 

7 
جلسه شورای هماهنگی اقتصادی روسای اتاق های بازرگانی کرمان و ولایات 

امضاء تفاهم نامه و تهیه متن بیانیه مشترک -افغانستان  

18:00-17:00 سالن کنفرانس شماره  

 2 

  18:00-20:00 بازدید از بازار و مجموعه گنجعلیخان 8
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 ساعت 12/2/98پنج شنبه مورخ  ردیف

 8:30تا  12:30 "همکاری های اقتصادی بازرگانی استان کرمان و کشور افغانستان"همایش  1

 13:00-14:00 استانداردیدار با  2

 14:00-16:00 صرف ناهار  3

 B2B 19:00-16:00 جلسات 4

 ساعت 13/2/98جمعه مورخ  ردیف

  از پروژه سرمایه گذاری ساروج، سایت نیروگاه خورشیدی ماهان و صرف ناهار  بازدید 1
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 3پیوست شماره 

کاری  کارهای توسعه هم ی مشترک ها گزارش جلسه" بررسی راه

زنی ، اقتصادی و بازرگانی استان کرمان با استان های هرات، غ

 قندهار و نیمروز"
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 19:30الی  18:00ساعت 10/2/98مورخ سه شنبه   روز

 

بررسی راهکارهای توسعه همکاری های مشترک اقتصادی و بازرگانی استان کرمان با "گزارش نشست 

 "استان های هرات، غزنی، قندهار و نیمروز

 18:00ساعت   10/2/98مورخ سه شنبه 

 

 چکیده گزارش:

ورت گرفته توسط بخش توسعه بازار شامل انجام مطالعات تطبیقی کشور افغانستان با اقدامات صگزارش ارائه  -1

استفاده از سایت های معتبر جهت بهره گیری از آمار و بررسی بازار هدف کشور افغانستان توسط مدیر بخش 

 توسعه بازار

 بحث گارانتی قراردادها و راه اندازی کمیته قضایی و پیشنهاد بررسی آن در جلسه حمایت قضایی بررسی -2
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 بحث و بررسی در خصوص حجم مبادلات تجاری کم بین استان کرمان و افغانستان   -3

ارائه توضیحاتی در خصوص توانمندی ها و پتانسیل های اقتصادی ولایت هرات توسط رئیس اتاق تجارت و صنایع  -4

 رات و تاکید بر اشتراکات فرهنگی، قومی، مذهبی و زبانی بین دو کشوره

برد و در نظر گرفتن منافع اقتصادی طرفین در ارتباطات تجاری فی مابین توسط رئیس اتاق -تاکید بر دیدگاه برد -5

 تجارت و صنایع غزنی

قه ارتباطات تجاری ایران و ارائه توضیحاتی توسط نماینده مردم شهرستان بافت،رابر و ارزوئیه در خصوص ساب -6

افغانستان و مقرر گردید طرح مشکلات و موانع پیش رو توسط اتاق بازرگانی کرمان جمع بندی و به آقای بختیاری 

 نماینده مردم بافت، رابر و ارزوئیه جهت طرح در کمیسیون کشاورزی مجلس ارائه گردد.

تاح حساب بانکی جهت نقل و انتقالات و مراودات ارائه توضیحاتی در خصوص مشکلات بانکی و عدم امکان افت -7

 بانکی و همچنین اشاره به سنتی بودن شکل مراودات بانکی توسط رئیس کانون صرافان هرات

ارائه گزارشی مبنی بر ترانزیت کالا به ایران و همچنین طرح مشکلات ترانزیت کالا در بندر چابهار و عدم ترخیص  -8

 به موقع آن توسط گمرک ایران

ائه گزارشی توسط معاون اتاق تجارت و صنایع قندهار در خصوص ارتباطات خوب بین ایران و افغانستان و طرح ار -9

 موضوع عدم پایبندی تجار ایرانی به قراردادها و در نتیجه کاهش مراودات تجاری فی مابین

ائه یک لیست از سوی پیشنهاد در اختیار گذاردن یک لیست از تجار کرمانی فعال در زمینه های مختلف و ار  -10

 تجار هرات با زمینه های فعالیت گوناگون توسط دو اتاق بازرگانی و ایجاد لینک بین طرفین

 

 مشروح گزارش:

ضمن خوش آمد گویی به هیات تجاری از افغانستان از ولایات  بازرگانی کرمان در ابتدای جلسه آقای امیری،دبیر کل اتاق

ان، مدیران و فعالین اقتصادی و روسای انجمن ها گفت که اقدامات موثری در بخش قندهار، نیمروز، هرات، هلمند، سنگ

های مختلف اقتصادی و همچنین در وزارت امور خارجه، وزارت صنعت، معدن و تجارت در  سطح استان کرمان انجام شده 

ه رفت و امیدوار هستیم کاست. در طی این جلسات آسیب شناسی در ارتباط با کشور افغانستان و استان کرمان صورت گ

در طی جلسات و بازدید های مختلف اقتصادی و بازرگانی از صنایع مختلف بتوانیم به دستاوردهای بسیار خوبی دست پیدا 

 نمائیم.

سپس خانم سعید، مدیر بخش توسعه بازار و بهبود فضای کسب و کار اتاق بازرگانی کرمان ضمن عرض خوش آمدگویی به 

ور افغانستان، چکیده ای از اقدامات صورت گرفته در خصوص کشور افغانستان ارائه داد. ایشان گفت هیات تجاری از کش

طبق استراتژی اتاق که توسعه بازارهای هدف بود تصمیم گرفته شد که بررسی بازار افغانستان جزء برنامه های اتاق قرار 

جهت وی گفت . افغانستان را در دستور کار قرار داده شدداده شود. در مرحله اول کسب و کار  و در مرحله بعد تجارت با 

 world bank ،doing business، trade map،ITC ،Businessمثل از منابع معتبر دنیا بررسی بازار این کشور 

economic در دی ماه سال گذشته رویداد  و به زبان فارسی ترجمه شد و  جهت اخذ آمار و داده ها استفاده نمودیم

در اتاق بازرگانی کرمان برگزار گردید و  با موضوع توسعه همکاری های استان کرمان با کشور افغانستان کشور افغانستان

توانمندی های مختلف استان بازدید نمود. در طی حضور این هیات در بخشی افغانستان از ولایات مختلف هیات تجاری از 
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برنامه ریزی هایی در خصوص توسعه تجارت با این کشور صورت لسات تخصصی متعددی برگزار گردید و جاستان کرمان 

. پس از برگزاری آن همایش، دستاوردهای بسیار خوبی بدست آمد به این نتیجه رسیدیم که هدف گذاری در خصوص گرفت

ه یکی از موارد این تفاهم نامه تشکیل کمیته و در نهایت منجر به امضاء تفاهم نامه گردید ک توسعه تجارت داشته باشیم

توسعه ای همکاری های مشترک)ایجاد فرصت استان کرمان و افغانستان با دستور کار رفع موانع  همکاری های مشترک

یکی از مواردی که موجب نگرانی  بین استان کرمان و افغانستان بود. اقتصادیو توسعه همکاری های  های همکاری(

جلسه کمیته مشترک تشکیل گردیده است که یکی از  2تا کنون  غانی و ایرانی بود بحث گارانتی قراردادها بودبازرگانان اف

که در طی تماس های متعدد درخواست گارانتی قراردادها از سوی اتاق  این جلسات بحث گارانتی بودموارد مورد توجه در 

طی مذاکراتی که با رئیس اتاق کرمان صورت گرفت . ن داده شدو اتاق بازرگانی کرما تجارت و صنایع ولایات افغانستان

نرژی در زمینه سولار ارا پیشنهاد داد. یکی دیگر از موارد دیگر مورد همکاری مشترک قضایی حقوق کمیته ایشان تشکیل 

جلسه  نیا انرژی آفتابی و زمینه همکاری دیگر بحث اسکالر شیپ یا بورسیه تحصیلی بود. وی گفت هدف برگزاری ای

آشنایی با هیات تجاری و موقعیت ها و فرصت های تجاری موجود در استان کرمان است. در جلسه بعدی انرژی های تجدید 

پذیر بررسی می شود و راهکارهای مناسب در جهت همکاری های مشترک ارائه خواهد گردید. در جلسه فردا بحث گارانتی 

ضایی قراردادها که آقای مهندس طبیب زاده شخصاً این جلسه را مدیریت قراردادها بررسی خواهد شد و کمیته حمایت ق

خواهند کرد. ایشان گفت در ادامه برنامه هایی برای بازدید از چند صنایع و توانمندی های مختلف استان وجود دارد. در 

ی با کمیسیون بانک و بحث مراودات بانکی فردا عصر جلسه ای با حضور آقای دکتر پورابراهیمی و همچنین هیات تجار

بیمه جلسه مشترکی خواهند داشت و در پایان وقت فردا به یک تفاهم نامه مشترک و یک بیانیه مشترک خواهیم رسید. 

روز پنجشنبه نیز همایش بزرگ توسعه همکاری های مشترک استان کرمان و افغانستان برگزار خواهد شد که نتایج اقدامات 

 برگزار می شود. B2Bشترک بیان خواهد شد و در بعد از ظهر این همایش جلسات صورت گرفته در همکاری های م

ایی خواهیم داشت و بازدید از توانمندی های استان کرمان برنامه ریزی قضکمیته حمایت ایشان خاطر نشان کرد همچنین 

د و در روز پنجشنبه همایش جلسه مراودات مالی را با حضور دکتر ابراهیمی دنبال خواهیم کرگردیده است و در ادامه 

 را برگزار خواهیم نمود. B2Bهمکاری های اقتصادی استان کرمان و افغانستان و به دنبال آن جلسات 

در ادامه جلسه آقای طبیب زاده، ریاست اتاق بازرگانی ضمن خیر مقدم به همه حاضرین از کشور افغانستان گفت افتخار 

تجاری از افغانستان بودیم. یکی از برنامه هایی که بایستی مدنظر قرار گیرد  ماه میزبان هیات 2می کنیم در طی مدت 

افزایش حجم مبادلات تجاری بین استان کرمان و افغانستان است. کشور افغانستان دارای پتانسیل و جمعیت بالایی است 

 قاضا در کشور ایران و افغانستانو کشوری است ثروتمند با پتانسیل های بالا. در بررسی هایی که انجام داده شده است ت

در جهت توسعه روابط تجاری و بهره برداری از توانمندی های تجاری طرفین وجود دارد اما متاسفانه حلقه مفقوده بین دو 

کشور وجود داشته که نمی توان بین این توانمندی ها ارتباط برقرار نمود و این ارتباط با توجه به حجم محدود مبادلات 

ان کرمان و افغانستان بایستی تحکیم گردیده و مستحکم شود. ایشان با اشاره به این موضوع که اتاق بازرگانی بین است

کرمان می تواند حلقه رابط بین استان کرمان و کشور افغانستان ایجاد کند، افزود امیدوار هستیم که نتایج این جلسات برد 

در جلسه ای که با حضور وزیر اقتصاد و دارایی برگزار شد، وی افزود . افغانستان و استان کرمان باشدکشور برد برای  –

مسائل و مشکلات مراودات تجاری مورد بررسی قرار گرفت. اگرچه این مسائل و مشکلات همچنان پا برجا می باشند اما 

 خود گیرد. امیدوار هستیم که با تدابیر اندیشیده شده حجم مبادلات تجاری افزایش یافته و سرعت بیشتری به
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همچنین مسائل و مشکلات مختلفی در زمینه قوانین و مقررات وجود دارد که امیدوار هستیم این مسائل و مشکلات نیز 

در اسرع وقت حل و فصل گردند. در جلسه امروز میزبان تعداد بیشتری از هیات تجاری از افغانستان هستیم که در دی ماه 

یی نیز در خصوص فعالیت های تجاری بین دو کشور وجود دارد که بایستی شفاف سال قبل حضور نداشتند. گله مندی ها

سازی صورت گرفته و مشخص شود که ایراد کار از کجاست. همچنین بایستی تلاش گردد که اطمینان بیشتری در خصوص 

ی امن در اجرای قراردادها اجرای تمام موارد قرارداد های بین استان کرمان و افغانستان حاصل شود که لازمه آن ایجاد فضا

وجود مرکز داوری در اتاق بازرگانی کرمان می تواند اطمینان و ضمانت بیشتری در اجرای ضمانت وی افزود می باشد. 

 .شودقرارداد تجاری بین طرفین  عقدقراردادها ایجاد نماید و منجر به ایجاد فضای امن برای 

اب آقای سعد خطیبی، ریاست اتاق تجارت و صنایع هرات ضمن تشکر پس از پخش کلیپ توانمندی های استان کرمان جن

از دعوت هیات تجاری از افغانستان و همچنین از حضور آقای بختیاری، تاجران و سایر اعضاء حاضر کرمانی آغاز به سخنرانی 

 نمود. ایشان گفت

تا از پتانسیل های  استکرمان آمده  این هیات تجاری از استان های هرات، غزنی، قندهار، سمنگان و هلمند به استان

استان کرمان بازدید و از فرصت های تجاری بین دو ملت بیشترین بهره برداری را داشته باشند. با نگاهی به طول تاریخ می 

 .رک فرهنگی، عاطفی، قومی و مذهبی می باشدبینیم که روابط بین ایران و افغانستان حسنه بوده و دلیل آن وجوه مشت

ین بایستی در حفظ و سیانت از این روابط حسنه تلاش و کوشش نموده و به دنبال راهکارهایی باشیم که آن را حفظ بنابرا

واقع افغانستان  غربهزار کیلومتر مربع می باشد و در جنوب  65و توسعه دهیم. ایشان ادامه داد، که وسعت ولایت هرات 

ته در گذشوی گفت و پایتخت فرهنگی افغانستان به شمار می آید. بوده   میلیون نفر 4  جمعیت ولایت هرات. شده است

 ای نه چندان دور از ولایات مختلف افغانستان جهت کسب علم به هرات می آمدند. 

ساله در افغانستان باعث گردیده به همه زیر ساخت های این کشور آسیب زند اما خوشبختانه  40جنگ ایشان اضافه کرد 

. از یمکنسال اخیر توانسته ایم در بازسازی زیرساخت های افغانستان به توفیقات بسیار بزرگی دست پیدا  17در طی 

هرات  ، ولایتشاره نمود. در بخش تولید فولادکارخانه در این ولایت ا300ظرفیت های صنعتی ولایت هرات می توان به 

کارگر در یک شیفت مشغول به کار می باشند.  2000بسیار پیشتاز می باشد و کارخانه هایی در تولید فولاد داریم که با 

افغانستان قطب معادن بحساب می آید و معادن بسیار غنی مس، لیتیوم، نفت، طلا و مس ولایت هرات در بخش معادن نیز 

یکی از سنگ آقای خطیبی در ادامه افزود ناسایی و اکتشاف شده اند که بهره برداری از آن ها در حال انجام می باشد. ش

های معدنی که به دنیا صادر می گردد سنگ مرمر می باشد که به جمهوری اسلامی ایران نیز سنگ های مرمر در رنگ 

ی که جمهورش زراعت نیز به توفیقات بسیاری دست یافته ایم های مختلف صادر می گردد. ایشان همچنین افزود در بخ

گفت در کشت گلخانه در ادامه . وی با ما همکاری های خوبی را انجام داده استزعفران اسلامی ایران نیز در زمینه کشت 

 فراوانی برایای از تکنولوژی های روز دنیا استفاده می شود. ایشان گفت در بخش های معادن، کشاورزی و صنعت مزایای 

کامیون از  500سرمایه گذاری وجود دارد که موقعیتی مناسب برای بهره برداری می باشد. ایشان همچنین گفت روزانه 

ایران به افغانستان وارد می شود که بایستی این آمار بالاتر رود. ایشان همچنین گفت که ایران از شرکای بزرگ تجاری با 

میلیارد دلار است که بایستی این آمار تقویت شود. ایشان افزود  3ایران به افغانستان تنها  افغانستان است ولی حجم واردات

بیشترین سهم واردات ما از استان های خراسان شمالی، خراسان رضوی و خراسان جنوبی است که دلیل آن قرابت مرزی 

 بازارهای ایران بسیار وجود دارد ولی متاسفانه این استان ها با افغانستان می باشد. ایشان همچنین گفت ظرفیت و تقاضا در
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ان متوقف می شود تا ترخیص آن صورت گیرد. رماه در گمرک ای 4کالایی که به ایران از افغانستان صادر می گردد حدود 

ه کاز کشورهایی  واردات افغانستان همچنین در خصوص صادرات از ایران به افغانستان نیز موانعی قرار دارد. ایشان گفت

با مشکلات عدیده ای از ایران واردات کشور افغانستان اما به راحتی و با سهولت کامل انجام می شود عضو اکو می باشند 

همراه است. وی گفت افغانستان آمادگی دارد که کالاهای ایران به افغانستان صادر گردند. کشور افغانستان در حال حاضر 

برد در تجارت با کشورهای مختلف وجود  –ف تامین می نماید و همیشه نگاه برد نیازمندی های خود را از کشورهای مختل

داشته است. ایشان در مورد تجارت با کشور ایران گفت در تجارت با کشور ایران نیز نباید فقط دیدگاه صادرات به افغانستان 

جارت منتفع گردند. ایشان گفت در مورد برد باشد و هر دو طرف از این ت –وجود داشته باشد بلکه باید این دیدگاه برد 

کشت فراسرزمینی، متخصصان، مشاوران و کارشناسان این حوزه می توانند به افغانستان مراجعه نموده و در این زمینه 

فعالیت داشته باشند. ایشان اشاره کرد در زمینه مس و سنگ آهن معادنی وجود دارد که فرصت سرمایه گذاری خارجی 

ای سرمایه گذاران ایرانی وجود دارد و آنها می توانند از معادن و منابع آماده کشور افغانستان استفاده نمایند بسیار خوبی بر

و بدین وسیله به ایجاد اشتغال در کشور افغانستان کمک نمایند.  وی گفت در همین جلسه از همه حضار دعوت به عمل 

ازار پر پتانسیل این کشور بازدید نمایند. ایشان پس از تشکر از آقای می آید تا به کشور افغانستان آمده و از نزدیک از ب

 نوری که حلقه ارتباط بین هیات تجاری افغانستان و اتاق بازرگانی کرمان هستند تشکر و قدردانی به عمل آورد.

 نمود.سپس آقای قلندری، رئیس اتاق تجارت و صنایع غزنی با تشکر از آقای طبیب زاده سخنان خود را آغاز 

ایشان انتخاب آقای طبیب زاده را به عنوان ریاست اتاق بازرگانی کرمان تبریک گفت. وی گفت ایران و افغانستان مرز 

مشترک طولانی با یکدیگر داشته و همچنین به دلیل اشتراکات قومی، فرهنگی، مذهبی هیچ مانعی نمی تواند آنها را از 

همانگونه که آقای خطیبی اشاره نمود، در تجارت بایستی منافع به صورت دو طرفه باشد یکدیگر جدا نماید. وی ادامه داد 

و اگر چنین اتفاقی رخ دهد این تجارت پایدار و مستحکم خواهد بود. وی افزود خوشبختانه منابع بسیار خوبی در کشور 

یشان ادامه داد عدم اعتماد سازی باعث گردیده افغانستان وجود دارد که برای سرمایه گذاران ایرانی مهیا و فراهم می باشد. ا

است مشکلاتی بر سر راه دو ملل وجود داشته باشد. در ولایت غزنی معادن غنی لیتیوم، طلا و آهن وجود دارد. در مورد 

زراعت بایستی گفت که سه سد آبی بزرگ در ولایت غزنی وجود دارد که در زمان سلطان محمود غزنوی ساخته شده است 

کشت فراسرزمینی فرصتی بسیار خوب برای سرمایه گذاران خارجی فراهم آورده است. وی گفت در شرایطی قرار  و در

داریم که استان کرمان با ولایت غزنی نقشی در مبادلات تجاری نداشته است که یکی از دلایل آن مشکلات عدیده بانکی 

دو کشور حل و فصل شود کشور افغانستان می تواند برای  است که بر سر راه دو کشور می باشد. اگر مشکلات بانکی بین

جابجایی کالاهای صادراتی و وارداتی خود به سایر کشورها، از ایران به عنوان کشور ترانزیت استفاده نماید. در مورد بخش 

در سرمایه  رتیکهسلامت و درمان بایستی گفت که بیماران افغانستانی برای مداوا به کشور هند سفر می نمایند ولی در صو

گذاران ایرانی در افغانستان بیمارستان های مجهز احداث نمایند، بیماران کشور افغانستان بی نیاز از سفر به سایر کشورها 

 خواهند بود.

سپس آقای مهندس بختیاری نماینده مردم بافت و اورزوئیه در مجلس شورای اسلامی گفت، این بهترین فرصت فراهم 

توسعه روابط اقتصادی وتجاری بین استان کرمان و افغانستان است. استان کرمان در نوع خود کشوری آمده جهت بسط و 

فصل سال را کشت نمود. ایشان در ادامه  4متنوع از نظر تنوع محصول و فصل می باشد به طوریکه می توان میوه های 

جمعیت افغانستان در استان کرمان زندگی می هزار نفر از  350درصد از جمعیت افغانستان یعنی  15الی  10افزود که 
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سال است که در بخش  10-12نمایند که در بخش های مختلف اقتصادی مشغول به فعالیت می باشند. ایشان گفت حدود 

لبنیات مشغول به فعالیت بوده ایم و در طی این مدت ارتباطات گسترده ای را با کشور افغانستان داشته ایم. در طی مدت 

کاری با کشور افغانستان از موانع و تنگاهای گوناگون عبور کردیم و با توجه به قدمت روابط تجاری و سیاسی با زمان هم

کشور افغانستان می توانیم گام های موثری در این خصوص برداریم. ایشان گفت که با حضور خود در کمیسیون کشاورزی 

موجود نموده و با رایزنی با دستگاه های مختلف در جهت  مجلس شورای اسلامی سعی در برطرف کردن موانع و مشکلات

 برطرف شدن آنها گام برخواهند داشت. ایشان در پایان به هیات تجاری از افغانستان مجدداً خیر مقدم گفت.

سپس آقای رحیمی، رئیس کانون صرافان آغاز به صحبت نمود. وی گفت لازم است در خصوص مراودات بانکی و صرافی 

را ارائه نمایم. وی گفت از آنجائیکه مراودات بانکی بین ایران و افغانستان وجود ندارد ارتباطات بین ایران و  اطلاعاتی

افغانستان بصورت سنتی صورت می پذیرد. از حوزه غرب کشور افغانستان یعنی ولایت هرات هزاران صراف حضور دارند که 

ان گفت علی رغم جلسات متعددی که در استان خراسان رضوی داشته با کشور ایران مبادلات تجاری انجام داده اند. ایش

ایم، متاسفانه هنوز نتوانسته ایم راه حلی مناسب برای حل مشکلات بانکی پیدا کنیم. وی گفت امیدواریم که حضور هیات 

د. ملت پیدا نمای تجاری از افغانستان و برگزاری جلسات متعدد بتواند راه حل مناسبی در جهت حل مشکلات ارزی بین دو

ایشان در انتها گفت بهتر بود که نمایندگانی از بانک مرکزی در این جلسه حضور داشته باشند تا بهتر بتوان مسائل و 

 مشکلات را بررسی نمود.

سپس آقای عبدالباقی معاون اتاق تجارت و صنایع قندهار گفت جلسات متعددی در گذشته در خصوص تجارت با افغانستان 

. وی ادامه داد قندهار بهترین مرکز تجارت برای جمهوری اسلامی ایران به دلیل قرابت فرهنگی، مذهبی و زبان داشتیم

مشترک است. برای ایران نیز کشور افغانستان بهترین شریک تجاری محسوب می شود. وی ادامه داد ولایت قندهار از دیر 

های متنوع یکی از ویژگی های این ولایت است. سوالی که مطرح باز مرکز تجارت بوده است. وجود منابع آبی خوب، میوه 

می شود این است که چرا تجارت با کشور ایران رونق نمی پذیرد که دلیل آن عدم پایبندی و عدم تعهد تجار ایرانی به 

استان کرمان تعهدات خود در قراردادها می باشد. ایشان در ادامه گفت پیشنهاد می گردد که یک مرکز مشترک تجاری در 

باید تاسیس شود که قراردادهای تجاری طرفین را تضمین نماید و در صورت تخلف هر یک از طرفین این مرکز از اختیارات 

 کافی در جهت جریمه متخلفین برخوردار باشد.

مان . وی ضمن تشکر از دعوت ایشان به استان کر  سپس آقای محمدی دهنوی از بخش حمل و نقل آغاز به صحبت نمود

هزار دستگاه کامیون بصورت روزانه از ایران به افغانستان ترانزیت می شود. وی ادامه داد که همیشه  10گفت که حدود 

حمل و نقل مناسبی با ایران داشته ایم و اگر امانتداری خوبی در انتقال کالا وجود داشته باشد اعتماد سازی بوجود خواهد 

کاری خواهد شد. وی گفت در بخش ترانزیت کالا اولین کسی هست که کارنه تیر را راه آمد و این اعتماد منجر به ادامه هم

اندازی نموده است. وی ادامه داد در قسمت تجارت با ایران مشکلاتی وجود دارد بطور مثال در مورد ترخیص کالا در بندر 

ل در گمرک بندر چابهار مدت ها می ماند چابهار مسائل و مشکلاتی وجود دارد که متاسفانه کالاهای موجود به عنوان مثا

و گمرک جمهوری اسلامی ایران آنها را ترخیص نمی نماید. ایشان در مورد سوخت نیز به مشکلاتی اشاره نمود و گفت 

 متاسفانه از باک های ماشین های ترانزیتی کشور افغاتسان دزدی می شود که این مساله نیز بایستی مورد توجه قرار گیرد.

ای احمد سعید عظیمیان، دبیر هیات رئیسه اتاق تجارت و صنایع هرات شروع به سخنرانی نمود. وی ضمن تشکر سپس آق

از دعوت ایشان و میزبانی اتاق بازرگانی کرمان گفت حضور افراد بسیار در این جلسه نشان می دهد که علاقمندی بین دو 
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انستان است و سرمایه گذاری بسیار وسیعی در این حوزه کشور وجود دارد. ایشان افزود که هرات قطب صنعتی در افغ

صورت گرفته است. وی گفت ما میتوانیم لیستی از صنایع مختلف را در اختیار سرمایه گذاران و تجار کرمانی قرار دهیم و 

هرات  ن و ولایتشما نیز یک لیست از پتانسیل های استان خود را در اختیار ما قرار داده تا ارتباط تجاری بین استان کرما

صورت گیرد. ایشان گفت قبل از شروع هر گونه قراداد بایستی به فکر حل مسائل و مشکلات بانکی بود و راه حل مناسبی 

 برای آن پیدا نمود وگرنه این ارتباطات تجاری صورت نخواهد گرفت.

سه حضور پیدا کنم خوشنود می سپس آقای کیخواه از حاضرین در جلسه گفت از اینکه توفیقی حاصل شد تا در این جل

باشم و امیدوارم در توسعه روابط تجاری بصورت موفق عمل نمائیم. تجربه من در زمینه کشاورزی می باشد و همانطوری 

که در مورد کشت فراسرزمینی به آن اشاره شد می توانیم دانش و فن آوری های روز خود را به افغانستان برده و از دانش 

سرزمینی استفاده نمائیم. در صورتیکه این اتفاق واقع شود، هم میتوان نیازهای مصرفی کشور افغانستان خود در کشت فرا 

را تامین نمود و هم  می توان از افغانستان به عنوان یک کشور مبداء صادراتی به سایر کشورها صادرات انجام داد. ایشان به 

وده و گفت بایستی موازین و مقررات موجود را مدنظر قرار دهیم و امنیت تجارت در چارچوب قوانین بین المللی اشاره نم

در چارچوب آن حرکت کنیم. ایشان با بیان این نکته که کشور ایران همواره در طول تاریخ همدرد و شریک کشور افغانستان 

ام. در ادامه  بوده است گفت من در بخش کشاورزی فعال می باشم و صادرات بسیار زیادی به کشورهای مختلف داشته

ایشان گفت اگر بتوانیم زمینه های کاری دو کشور را ارزیابی کنیم و برآورد خوبی از تجارت دو سویه داشته باشیم قول 

 مساعد داده می شود که در راستای تجارت با دوام و دراز مدت گام برداریم.

از تلاش برای تشکیل این جلسه گفت افغان سپس آقای نوری، تاجر افغانی مقیم کرمان در پایان این جلسه ضمن تشکر 

هایی که در استان کرمان هستند عموماً افراد پرتلاش و فعالی می باشند که شرکت های خوبی را تاسیس کرده اند و اکنون 

پس از گذشت مدت ها دیدگاه مردم ایران نیز به مردم افغانستان مساعد شده است و افغان های مقیم استان کرمان در 

وبی در حال فعالیت می باشند. ایشان گفت یک تشکل بین استان کرمان و افغانستان تشکیل شده است و من سطح خ

نماینده این تشکل هستم و امیدوار هستم که حلقه وصلی بین دو استان کرمان و کشور افغانستان باشم. ایشان ادامه داد 

کمیته مشترک بین اتاق بازرگانی کرمان و افغانستان  بعد از همایش افغانستان که در دی ماه سال گذشته برگزار شد

 تشکیل شد و امیدوار هستیم که نتایج و مصوبات این کمیته اثربخش باشد.
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4پیوست شماره   

کاری های  گزارش جلسه "انرژی های تجدید پذیر و بررسی نحوه هم

زنی، قندهار و نیمروز"  مشترک کرمان و استان های هرات، غ

 21:30الی  20:00ساعت  10/2/98روز سه شنبه مورخ 
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با موضوع انرژی های تجدید پذیر و بررسی نحوه همکاری های مشترک کرمان و استان های  "جلسه 

 "هرات، غزنی، قندهار و نیمروز

 21:30الی  20ساعت  10/2/98مورخ  

 

 

 چکیده جلسه:

در خص  وص انرژی های تجدید پذیر از جمله خورش  یدی و توس  ط رئیس مرکز مطالعات اتاق ارائه توض  یحاتی  -1

دلایل انتخاب اس  تان کرمان به عنوان اس  تان پایلوت انرژی های خورش  یدی و همچنین پارامترهای لازم برای 

 منطقه مناسب انرژی های خورشیدی

 ارائه توض  یحاتی توس  ط آقای مهندس رض  ایی در خص  وص ورود انرژی های خورش  یدی به اس  تان کرمان و -2

 توضیحات مبسوط در خصوص نحوه راه اندازی نیروگاه های خورشیدی و تجهیزات لازم جهت نصب آن

ستان به  -3 ستان و ترکمن شورهای ازبک صوص واردات برق از ک صنایع هرات در خ ضیحات رئیس اتاق تجارت و  تو

و خورشیدی با توجه  افغانستان و معرفی ولایت هرات به عنوان بستری مناسب در جهت راه اندازی نیروگاه بادی

روز آفتابی در ولایت هرات و همچنین ابراز تمایل در جهت س  رمایه گذاری مش  ترک برای  3500الی  2500به 

 احداث نیروگاه بادی و خورشیدی
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ارائه توضیحات آقای عاری عضو هیات علمی دانشگاه در خصوص انرژی های بادی و اشاره به نیروگاه های بادی  -4

جنوبی، نیش  ابور و منجیل و همچنین امکان نص  ب و راه اندازی نیروگاه های بادی توس  ط در مناطق خراس  ان 

 شرکت مپنا

ستان کرمان و تامین  -5 صی در ا صو ضیحات مبنی بر وجود بزرگترین نیروگاه بخش خ صد از برق کل  5ارائه تو در

 کشور توسط نیروگاه های استان کرمان توسط ریاست اتاق بازرگانی کرمان

حات توس   ط رئیس اتاق تجارت و ض   نایع غزنی در خص   وص تعهد بلند مدت دولت در خرید برق ارائه توض   ی -6

ستفاده از دانش فنی  شترک با ا شنهاد همکاری م شده و پی شیدی و بادی احداث  ضمینی از نیروگاه های خور ت

 متخصصان کرمانی در این حوزه و آموزش نیروهای افغانی

ی رش  ته انرژی های تجدید پذیر و پیش  نهاد احداث نیروگاه های ارائه توض  یحات توس  ط آقای دهنوی دانش  جو -7

 خورشیدی در افغانستان

 مشروح جلسه:

در ابتدای جلسه ضمن خیر مقدم به مهمانان  ، رئیس مرکز مطالعات و بررسی های اقتصادی اتاقآقای دکتر رشیدی نژاد

هیات افغانستانی هستیم. ایشان گفت توضیحاتی  از کشور افغانستان گفت امروز در بحث انرژی های تجدید پذیر در خدمت

را در خصوص حوزه انرژی های تجدید پذیر در استان کرمان ارائه خواهند داد. وی گفت استان کرمان یکی از استان های 

پیشرو در حوزه انرژی های تجدید پذیر می باشد. بر طبق مطالعات منطقه ای و تحقیقاتی که بصورت پایلوت انجام شده 

ت، نتایج به دست آمده نشان داده است که استان کرمان بهترین استان ایران از نظر میزان تابش نور خورشید می باشد. اس

همانطوری که می دانید در انرژی های خورشیدی میزان حرارت خورشیدی مهم نیست بلکه میزان تابش خورشید مهم 

د است بلکه مضر هم می باشد. در بحث منطقه انرژی های می باشد و گاهی اوقات حرارت بالای خورشید نه تنها مفی

پارامتر وجود  3باید در نظر گرفت که هم در استان کرمان و هم در بسیاری مناطق افغانستان این را پارامتر  3 یخورشید

خورشیدی وزش باد که منجر به خنک شدن پنل های  -3سالم و شفاف و تمیز بودن هوا  -2ارتفاع از سطح دریا  -1دارد. 

می شود. ایشان ادامه داد از نظر تبدیل انرژی خورشیدی هم میتوان تبدیل حرارتی برای استفاده در تولید بخار و در جهت 

استفاده از نیروگاه هایی که از بخار استفاده می نمایند داشته باشیم البته استفاده از نیروگاه هایی که از بخار استفاده می 

نابع آبی دارد که با توجه به کمبود آب در استان کرمان استفاده از آن معقول نیست ولی شاید در کنند بستگی به میزان م

 بهترین شکل ممکن به  جاهایی از کشور افغانستان که پر آب هست و منابع آبی فراوانی را دارد بتوان از این نوع انرژی

سال  15ان تبدیل الکتریکی داشته باشیم. بر این اساس ده و بهره برداری نمود و همچنین از انرژی خورشیدی می توااستف

دقیقه اطلاعات این نیروگاه به شبکه متصل  5کیلو واتی در دانشگاه احداث شد که هر  20پیش یک نیروگاه خورشیدی 

 چقدر تبدیلو دقیقه یکبار می توانیم بدانیم که چقدر تابش داشتیم  5و هر  شدهمی  on gridمی شود یا به اصطلاح 

انرژی بوده و در واقع به این نتیجه رسیدیم که فرصت خوبی است. همین مساله باعث شد پس از برجام سرمایه گذاران 

مگاواتی  20خارجی به استان کرمان جهت سرمایه گذاری در بخش انرژی های خورشیدی آمده و یک نیروگاه مشترک 

 ن حضور شما از این نیروگاه نیز بازدید به عمل خواهید آورد.د که در زماوبین سرمایه گذاران آلمانی و ایرانی احداث ش

در زمان احداث این نیروگاه ها نیز انتقال تکنولوژی صورت گرفت که آقای مهندس رضایی و آقای مهندس پورامیری که 

رژی ریکی از اندر بحث توسعه انرژی های خورشیدی فعال هستند توضیحات کافی را ارائه خواهند داد. در تولید انرژی الکت
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خورشیدی نیازمند پنل هستیم که تکنولوژی آن در اختیار کشورهای محدودی است. یکی دیگر از موارد مورد نیاز تولید 

نیروگاه خورشیدی مبدل ها هستند که ولتاژ مستقیم را باید به ولتاژ متناوب تبدیل نماید. در این حوزه هم کارهای بسیاری 

ورت تجاری در نیامده است. همچنین سیم و کابل و میزهایی که باید این پنل ها روی آن انجام شده است ولی هنوز بص

برای احداث نیروگاه های خورشیدی مورد نیاز می باشد. دو شرکت در استان کرمان که  ،قرار گرفته شوند مورد نیاز هست

ای خورشیدی را در استان کرمان انجام نصب و احداث نیروگاه ه نمایندگی خارجی را هم در استان کرمان دارند کارهای

و میتوان گفت که این مساله تقریباً بومی سازی شده و به دنبال آن آموزش های حرفه ای را می توان داد. اگر یک  میدهند

ارتباط بین اتاق کرمان و ولایات افغانستان صروت پذیرد این سرویس را می توان در اختیار شما بگذاریم. نکته دیگر این 

مگاوات وجود دارد و زمین مسطح، ارتفاع خوب از  2500ست که در استان کرمان امکان تولید انرژی خورشیدی به میزان ا

سطح دریا شرایط مساعدی را در استان کرمان فراهم آورده است. ایشان افزود می توان در استان کرمان نیروگاه خورشیدی 

ه مرز برد و آنجا نیز از طریق شبکه به افغانستان انتقال داد. ایشان در مشترک احداث نمود و در برق را از طریق شبکه ب

 انتها از حضور هیات افغانستانی در کرمان قدردانی به عمل آورد.

سپس آقای مهندس رضایی در خصوص پتانسیل بالای خورشیدی ایران توضیحاتی ارائه نمود.استان کرمان نقطه با اهمیت 

رژی های تجدید پذیر و خورشیدی می باشد. ایشان گفت در خصوص ورود انرژی خورشیدی و بسیار خوب برای پروژه ان

سال پیش استارت خورد و اجرایی گردید.در ابتدای امر این پنل ها بصورت منفصل از شبکه یا  6در استان کرمان حدود 

off grid ( شروع به کار نمودند و نهایتاً سیستم ها به شبکه متصل شدندon grid.) 

در بحث دانش فنی یک بخشی از آن در ایران وجود داشت و یک بخشی دیگر از طریق جوینت ونچر چند سال پیش به 

ایران و استان کرمان وارد شد که شرکت مهرآباد این تکنولوژی را از طریق جوینت ونچر وارد استان کرمان نمود. ایشان 

می توانیم به هیات تجاری افغانستان مشاوره داده که این ادامه داد هم در خصوص دانش فنی و هم در قسمت مشاوره 

مشاوره ها در قسمت متصل به شبکه و منفصل از شبکه دسته بندی می شوند و این مشاوره ها می توانند بصورت کارگاه 

های آموزشی در اختیار متقاضیان قرار گیرد. در قسمت ساخت تجهیزات خوشبختانه در استان کرمان امکان ساخت 

نیز تکنولوژی ساخت آنها در استان کرمان فراهم می باشد. که  AC ،DCیرساخت ها وجود دارد و تولید کابل های ز

و سیم همگی در استان کرمان توان تولید و ارسال را دارا می باشند. صادرات برق هم در حال   کارخانجات تولید کابل

مکان همچنین است که بخشی از تولید برق بصورت بادی و حاضر به کشورهای دیگر مانند عراق وجود دارد که این ا

 خورشیدی به کشورهای همسایه صادر گردد.

یرانی ا -در ادامه جلسه آقای تدین از شرکت مهرآباد و مسوول بازرگانی شرکت گفت، شرکت مهرآباد یک شرکت اتریشی

الب پروژه های ای پی سی  که در طراحی است که در بحث انرژی فوتو ولتائیک فعال می باشد. این شرکت بیشتر در ق

مدل های ایرانی و با تائید شرکت های اروپایی با هزینه های بسیار کم فعال می باشد. این شرکت در قسمت تامین قطعات 

لازم است که برخی از قطعات را مانند پنل های خورشیدی از کشورهای دیگر وارد نماید. تنها مشکل بحث مراودات بانکی 

ه بایستی در یک سیستم بانکی خارج از افغانستان این کار صورت پذیرد. اگر شرکت های خارجی در یکی از بانک است ک

های امارات یا کشورهای دیگر به غیر از افغانستان و ایران حساب بانکی داشته باشند می توانند این پروژه ها را بصورت 

درصد قطعات  40ند که در داخل ایران قابل تامین نیستند ولی درصد قطعاتی هست 60پروژه های بانکی تعریف نمودکه 

باقی مانده آن در داخل ایران قابل تامین می باشد که مشکلی را ایجاد نمی نماید. اجرای پروژه ها توسط مهندسان ایرانی 



25 
 

ی تواند توسط وژی نیز مصورت می گیرد که به واسطه فاصله نزدیک، قابل انتقال به کشور افغانستان می باشد. انتقال تکنول

 مهندسان ایرانی در محل اجرای پروژه به بومیان منطقه و کسانی در اجرای پروژه همکار هستند منتقل شود.

سپس جناب آقای خطیبی گفت کشور افغانستان برق خود را از ترکمنستان، تاجیکستان، قزاقستان وارد می کند که ایران 

ق به کشور افغانستان باشد. کشور افغانستان یکی از کشورهای ترانزیتی انرژی می هم می تواند یکی از صادرکنندگان بر

باشد که برق را از سایر کشورها به هندوستان و پاکستان انتقال می دهد. ایشان همچنین ادامه داد دولت افغانستان، سرمایه 

با استاندار هرات برگزار شد تصمیم گرفته گذاران داخلی و خارجی را در جهت تولید برق تشویق می کند. در جلسه ای که 

شد که جهت خرید و نصب توربین های بادی و خورشیدی به هلند و آلمان سفر کرده و در خصوص خرید و نصب تجهیزات 

مربوطه به مذاکره بپردازند. ولایت هرات یکی از مکان هایی است که بر اساس مشخصاتی که ارائه شد تمامی ویژگی های 

حداث توربین های بادی و خورشیدی را دارد. ایشان در ادامه در خصوص هزینه تولید هر مگا بایت سوال کردند. لازم جهت ا

وی گفت ایران همیشه در تحریم ها نخواهد ماند و یک روزی این تحریم ها برطرف خواهند شد. ایشان گفت کشور 

خود را حفظ کرده و از میزان آن کاسته نشده است. سال است که با جمهوری اسلامی ایران روابط تجاری  18افغانستان 

ما از حضور سرمایه گذاران ایرانی در افغانستان استقبال می نمائیم. سرمایه گذاران ایرانی هم می توانند در افغانستان 

ت ربصورت سرمایه گذاری مشترک)جوینت ونچر( همکاری نمایند و هم اینکه این سرمایه گذاران ایرانی میتوانند بصو

مستقل در این کشور شروع به سرمایه گذاری نمایند. دولت افغانستان نیز در صدد هست که در دراز مدت یکی از 

 صادرکنندگان برق به کشورهای جنوبی خود باشد که یکی از اهداف دراز مدت کشور افغانستان می باشد.

یدی با لایسنس های معتبر چین در ایران سپس آقای مهندس رضایی در پاسخ به سوال ایشان گفت تولید ماژول خورش

در حال تولید می باشد که در مشهد، نیشابور و شیراز در حال تولید هستند. در مورد قیمت هم قیمت تولید پنل های 

هزار یورو هزینه در بردارد که این  700سنت به ازاء هر وات می باشد. به ازاء تولید هر مگاوات،  25خورشیدی در دنیا 

از مرحله خاکبرداری و تسطیح تا مرحله آخر که تزریق به شبکه می باشد در نظر گرفته شده است و بخش عمده هزینه 

هزار  700هزینه ها می باشد و بخش دیگر هزینه ها متعلق به متعلقات نیروگاهی می باشد. در برخی شرایط این عدد از 

 هزار یورو می رسد که بین این عدد متغیر است. 800یور به 

سپس آقای قلندری گفت دولت افغانستان تعهد امنیت برق را در طول مسیر از ورود به افغانستان تا محل مصرف فراهم 

می نماید. ایشان ادامه داد ولایات قندهار، فراه، هرات، مزار شریف دارای مناطق آفتابی فراوانی می باشد که فرصت بسیار 

 خوبی برای سرمایه گذاری مشترک است.

قای دکتر رشیدی نژاد گفت دو مساله در ارتباط با اجرای پروژه مطرح می باشد. یک مساله بحث سرمایه گذاری و سپس آ

بحث دیگر امکان سنجی آن می باشد بر طبق تحقیقاتی که انجام شده است در برخی موارد هزینه برق برای مردم افغانستان 

ساله می  20گفت در ایران خرید برق تضمینی توسط دولت قرارداد  دلار می رسد. ایشان 2تا  1به ازاء هر کیلو وات به 

باشد و قیمت خرید دولت از قیمت فروش آن به مردم بیشتر است. ایشان گفت پنل های خورشیدی بصورت استاتیک 

هر  اهستند و هزینه خاصی برای نگهداری آنها نیاز نیست. وی گفت تنها لازم است که افرادی این پنل های خورشیدی ر

به   credit carbonچند وقت یکبار شستشو دهند. ایشان گفت به ازاء هر مقدار انرژی خورشیدی که تولید می شود 

معنای جایگزینی انرژی خورشیدی با سوخت فسیلی به آن تعلق می گیرد. وی گفت کشور افغانستان می تواند حتی به 

 منتقل نموده و حق ترانزیت دریافت نماید. عنوان مسیر ترانزیتی انتقال برق را به کشورهای دیگر
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وی اینطور ادامه داد، ورود به تجارت برق برای کشور افغانستان با توجه به اینکه بعداً هم بتواند در مسیر ترانزیت قرار گیرد 

 برای این کشور یک مزیت مناسب محسوب می گردد.

ساعت روز آفتابی وجود دارد  3500الی  2500سال  آقای خطیبی گفت در کشور افغانستان در دشت های این کشور در

که فرصت بسیار مناسبی برای سرمایه گذاری خارجی می باشد و دولت افغانستان سرمایه گذاران خارجی را در بخش های 

ل یانرژی بادی، آفتابی تشویق به سرمایه گذاری می نماید. در بخش انرژی های بادی در ولایت هرات، فراه و نیمروز پتانس

متر بر ثانیه بوده و این می تواند یک کسب و کار بسیار  27های بسیار مناسبی وجود دارد که سرعت باد در این ولایات 

بزرگ را در افغانستان برای سرمایه گذاران خارجی فراهم آورد و از آنجائیکه این ولایات نزدیک مرز ایران است فرصت 

. وی افزود بسیار خوشحال می شویم تا از دانش فنی و تجربه ایران استفاده سرمایه گذاری خوب برای ایرانیان می باشد

 نمائیم و با توجه به قرابت فرهنگی، زبان مشترک و مرز مشترک ما خواستار همکاری با ایران هستیم.

د وجو سپس جناب آقای دکتر عاری، عضو هیات علمی دانشگاه شهید باهنر کرمان گفت در ایران سایت های بادی زیادی

دارد که امکان طراحی، ساخت و تولید نیروگاه های بادی وجود دارد و اکنون در شهرهای منجیل، نیشابور و خاس یک 

سایت بزرگ بادی وجود دارد ولی در کرمان چنین امکانی در حال حاضر وجود ندارد. در ایران شرکت مپنا متولی ساخت 

ساخت آن را انجام دهد. ایشان گفت این توربین های بادی قادر هستند توربین های بادی می باشد که میتواند طراحی و 

مگاوات در ساعت را تولید نمایند. نکته ای که مهم است در مورد تکنولوژی است که در نهایت تکنولوژی  100که برق بالای 

 تخصصی بالایی می باشد.وارد شده بایستی از طریق آموزش انتقال داده شود و آموزش انتقال تکنولوژی نیازمند دانش 

اکنون در رشته های انرژی و انرژی های نو از کشور افغانستان در ایران دانشجو داریم ولی تعداد این دانشجویان در کشور 

ایران کم می باشد و پیشنهاد می شود که در این رشته نیز افرادی باشند که تکنولوژی را فرا گیرند و آموزش صحیح را 

 ر واقع این یک سرمایه گذاری بزرگ می باشد که کشور افغانستان باید این مساله را مد نظر قرار دهد.منتقل نمایند و د

آقای خطیبی سپس ادامه داد که در دانشگاه فردوسی مشهد و برخی از دانشگاه های هرات بحث آموزش تکنولوژی در حال 

م نمائید و از ما بخواهید تا آنها را تامین نمائیم. اکنون در انجام می باشد. بهترین کار این است که شما نیازمندی ها را اعلا

هزار دانشجو در حال فراگیری علم می باشند و بایستی گفت که دانشگاه هرات در حال حاضر با  40دانشگاه های هرات 

 دانشگاه های اروپایی در حال تبادل علم است.

از اتاق بازرگانی هرات آمده است و ولایت هرات ویژگی هایی در ادامه آقای رحیمی رئیس کانون صرافان هرات گفت که 

متر است، هوای  920که در خصوص شرایط مناسب انرزی خورشیدی ذکر شد را دارا می باشد. ارتفاع هرات از سطح دریا 

ر اوج روز آفتابی دارد و د 300هرات تمیز است و خوشبختانه هرات هنوز درگیر مشکلات زیست محیطی نمی باشد. هرات 

روزه موسمی وجود دارد. وی گفت با توجه به دانش فنی که در ایران وجود دارد می تواند این  120گرمای هرات بادهای 

دانش را به افغانستان آورده و آن را آموزش دهد و به قولی کشور افغانستان خواستار ماهی نیست بلکه خواستار ماهی گیری 

ب زاده می خواهیم که افراد قوی و با پتانسیل را از استان کرمان معرفی نمایند و متا است. وی در انتها گفت، از آقای طبی

نیز از هرات افرادی را معرفی نموده تا در جهت سرمایه گذاری مشترک بتوان گام های مناسب را برداشت. ولی در انتها 

 پرسید، عمر مفید پانل های خورشیدی چقدر می باشد؟
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فت در خصوص تولید پانل های خورشیدی در کشور چین انجام می شود و گارانتی این پانل سپس آقای مهندس رضایی گ

سال است یعنی افت راندمان را تضمین می کنند ولی  30الی  25سال می باشد ولی راندمان این پانل ها  12الی  10ها 

 سال است. گارانتی کل مجموعه نیز به مدت یکسال کامل است. 30عمر مفید آنها تا 

سپس آقای تدین سوال کرد دولت افغانستان چه نرخ خریدی برای خرید انرژی در نظر گرفته است و چه مدل قراردادی 

 را برای آن در نظر دارد.

سنت به ازاء هر کیلووات می باشد و شاید این  5آقای خطیبی گفت برق موجود در افغانستان اکثراً وارداتی است و اکنون 

 قیمت بالاتر هم برود.

درصد برق کل کشور  5آقای طبیب زاده گفت بزرگترین نیروگاه بخش خصوصی کشور در اختیار کرمانی ها است که حدود 

مگاوات نیز نصب  63هزار مگاوات برق را در دست تولید دارد و تجهیزات نیروگاه بادی با  7را تامین می نماید و حدود 

تجربیات می تواند در اختیار شما قرار گیرد. در ابتدا بایستی ظرفیت مگاوات در حال اجرا دارد که این  100شده است و 

ها و زمینه های تولید انرژی را بررسی کرد و سپس آنها را می توان همکاری مشترک داشت. وی در انتها گفت زمینه های 

 گسترده ای برای آموزش و انتقال انرژی وجود دارد.

یع غزنی گفت در افغانستان مدل حمایت از سرمایه گذاری خارجی برای دراز سپس آقای قلندری، رئیس اتاق تجارت و صنا

مدت وجود دارد. شرکت خصوصی بنام غضنفر با همکاری یک شرکت اروپایی در تبدیل انرژی گاز به انرژی خورشیدی در 

به عهده گرفته حال فعالیت می باشد و سرمایه گذاری لازم صورت گرفته است و دولت هم مسوولیت خریداری برق را 

 است. اگر سرمایه گذاری مشترک صورت گیرد دولت افغانستان مسوولیت خرید آن را بر متقبل می شود.

سپس آقای نقوی، عضو هیات نمایندگان اتاق ضمن عرض خیر مقدم گفت در زمینه ساخت بیمارستان که نیازمند سرمایه 

مین شهرک های صنعتی و یا صنایع تبدیلی کشاورزی وجود دارد گذاری است توضیحاتی ارائه گردد.اگر نیازی در زمینه تا

 استان کرمان ظرفیت ها و پتانسیل های راه اندازی آنها را دارا می باشد.

سپس آقای خطیبی، رئیس اتاق تجارت و صنایع هرات گفت در زمینه احداث بیمارستان ما حاضر هستیم با شما همکاری 

قرارداده و بصورت مشترک در این زمینه همکاری نماییم. در زمینه صنایع تبدیلی بایستی گفت کنیم و زمین را در اختیار 

که فصل تولید میوه افغانستان کوتاه می باشد و نمی توان میوه را به مدت طولانی مدت نگهداری نمود ولی اگر صنایع 

نمود کار بسیار مفیدی در این زمینه انجام شده تبدیلی را بتوان در افغانستان راه انداخت و از تلف شدن میوه جلوگیری 

 است.

سپس آقای دهنوی دانشجوی رشته انرژی دانشگاه شهید بهشتی دانشگاه تهران ضمن تشکر از دعوت اتاق گفت نظر مردم 

ورشیدی خایران و جامعه نسبت به مردم افغانستان تغییر کرده و بسیار مثبت تر شده است. در بخش انرژی بایستی انرژی 

را در اولویت قرار داد چون روزهای آفتابی در افغانستان زیاد است. ایشان در خصوص انتقال انرژی گفت که اگر در صدد 

انتقال انرژی به افغانستان می باشید این برای کشور ایران مقرون به صرفه نخواهد بود بنابراین بهترین راه این است که 

توجه به هوای پاک و زمین مساعد وجود دارد. ایشان گفت انرژی خورشیدی نسبت به انرژی سرمایه گذاری در افغانستان با 

بادی و فسیلی بهتر می باشد چون این انرژی همیشه موجود می باشد. ما بسیار خوشحال هستیم که بتوانیم شما را در 

 باشد. افغانستان داشته باشیم و به لحاظ فاصله نزدیک به ایران فرصت بسیار مساعدی می
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در هرات در حال حاضر تنها دانشجویی هستم که در رشته انرژی در حال تحصیل می باشم و با کمال میل آماده همکاری 

 در زمینه راه اندازی نیروگاه خورشیدی هستم.

سپس آقای دکتر رشیدی نژاد گفت یکی از مواردی که باید به آن توجه کنیم نصب همراه آموزش است که این امکان 

د دارد که آموزش های کوتاه مدت روزانه در افغانستان همراه با نصب صورت گیرد و انتقال تکنولوژی همراه با آموزش وجو

صورت پذیرد و این تضمین وجود دارد که نرم ها و استاندارهای جهانی در آموزش رعایت شود و در پروژه هایی که انجام 

 د تمام استانداردهای جهانی رعایت می شود.شده است از نظر مهندسی، تکنولوژی و سایر موار

سپس آقای نورزاد از صرافان هرات گفت تجارت بین ایران و افغانستان بایستی بر اساس اعتماد دو طرفه باشد. متاسفانه در 

 مراودات تجاری با کشور ایران مشکلات بانکی فراوانی وجود دارد که بایستی این مسائل حل و فصل گردد و همچنین اگر

تمایل به تجارت با افغانستان دارید بایستی حتما سرمایه گذاری مشترک داشته باشید و تجارت با افغانستان بدون سرمایه 

گذاری مشترک امکان پذیر نمی باشد همچنین بایستی حمایت کامل از صرافان افغانستانی به عمل آید و آنها اطمینان 

د. باید تمامی حرف هایی که اینجا زده می شود عملی گردد و ارتباطات بانکی کامل از انتقال پول به ایران را داشته باشن

نیز باید برقرار شود. متاسفانه بانک های ایرانی با صرافان افغانستانی همکاری های لازم را انجام نمیدهند که این موارد 

 همگی موانع تجارت خواهند بود.

یل های زیادی در افغانستان وجود دارد ولی متاسفانه سرمایه گذاری در سپس آقای یارمند پیشنهاد داد ظرفیت ها و پتانس

افغانستان بسیار ناچیز است و ایران می تواند جایگاه خود را در میان کشورهای چین، ترکیه و کشورهای اروپایی بدست 

 سرعت در حال تبدیل شدن آورد. امروز افغانستان آن افغانستان چند سال پیش نمی باشد و کاملاً تغییر کرده است و به

به یک کشور در حال رشد می باشد و می توانیم در آینده ای بسیار نزدیک به یکی از صادرکنندگان انرژی برق به سایر 

 کشورها تبدیل شود. ایشان گفت افغانستان هم ظرفیت های تجاری دارد و هم ظرفیت های سرمایه گذاری. 

مان وجود دارد، در افغانستان استفاده شود و جایگاه خود را در افغانستان پیدا بایستی از ظرفیت هایی که در استان کر

 نماید.

سپس آقای نوری در پایان جلسه گفت صدا و سیمای ایران بایستی در زمینه نشان دادن پتانسیل های افغانستان همت 

های باری هستند که در حال حاضر در مرز نماید و نشان دهد که افغانستان کاملاً تغییر کرده است و اکنون هزاران ماشین 

آماده ورود به افغانستان هستند که خود گواه خوبی بر پتانسیل های بالای این کشور می باشد و صدا و سیمای ایران 

 بایستی نقش بسیار خوبی در نشان دادن پتانسیل های کشور افغانستان داشته باشد.

 

 

 

 

 



29 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



30 
 

 5پیوست شماره 

ن ایران و از بازرگانا قضاییگزارش  جلسه"کمیته حمایت 

 افغانستان"

 11/2/98در روز چهار شنبه مورخ 
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 صبح 08:30ساعت _11/02/98چهارشنبه مورخ _قضایی حمایت گزارش جلسه کمیته

 

 چکیده جلسه

ها و حمایت دستگاه قضایی ایران از بحث در مورد دغدغه های فعالان اقتصادی افغانستان در رابطه با اجرای قرارداد  -1

 آن ها.

بحث در مورد مشکلات فعالان اقتصادی افغانستان در زمینه های عدم تفکیک تجار از افراد عادی، مسدود شدن حساب  -2

های صرافان افغانستان در صورت عدم توافق بین دو شریک تجاری ایرانی، مسدود شدن حساب ها و بلوکه شدن سوخت 

 کشور ایران و عدم رسیدگی به شکایات مربوط به مشکلات آن ها.وارداتی از 

 تأکید بر حمایت نهادهای قضایی کشور ایران از فعالیت های مشروع اقتصادی داخلی و خارجی جهت توسعه تجارت. -3

شکل ماعلام آمادگی مرکز حقوقی و داوری اتاق بازرگانی کرمان جهت آموزش حقوقی فعالان اقتصادی افغانستانی و رفع  -4

 قراردادها در صورت درج شرط داوری در قراردادها. 
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 مشروح جلسه:

آقای مهندس طبیب زاده، رئیس اتاق کرمان، ضمن خوشامد گویی به حضار، مدعوین در جلسه را اینگونه معرفی نمود: 

رؤسای محترم دو اتاق آقای سالاری، دادستان مرکز استان، آقایان اسلامی و بخشی، معاونین محترم دادگستری استان، 

 غزنی و هرات و جمعی از تجار بخش خصوصی از اتاق های بازرگانی هرات، قندهار و نیمروز کشور افغانستان.

ایشان گفت در کرمان خوشبختانه هماهنگی و همراهی بسیار خوبی را از طرف دستگاه قضایی در حمایت از تولید و تجارت 

جلسه را با ایشان داشته ایم و به طور جدی و خیلی  5که ما از ابتدای امسال داریم و مصداق این صحبت هم این است 

صریح و قاطع از ما برای فعالیت های رسمی و قانونی در بخش تجارت و تولید حمایت می نمایند و فلسفه حضورشان نیز 

جدی داریم که بازار  در این جلسه هم این است که ما سیستم بخش خصوصی، قضایی، نمایندگان مجلس و دولت اراده

محصولات تولیدی استان را در بخش کشاورزی، صنعت و معدن توسعه دهیم و متقابلاً هم اقلام مورد نیاز را از سمت کشور 

 افغانستان تأمین نمائیم و یک معادله دو سویه باشد به همین دلیل فضا را آماده می نمائیم. 

ا تعدادی از ولایت های افغانستان داشتیم و دوستان با سیستم تجاری ایران ماه جلساتی را ب 3وی ادامه داد، در کمتر از 

آشنا هستند و علاقمند به تجارت با کشور ایران بوده و مراودات بسیار خوبی را با استان های خراسان شمالی، رضوی و 

 با توجه به اینکه استان کرمان ازجنوبی نیز داشته اند اما با استان کرمان این مراودات بسیارکمتر می باشد، بنابر این 

 پتانسیل های بسیار خوبی برای تجارت برخوردار است از آن ها دعوت نموده ایم. 

افزود، دغدغه ی فعالان اقتصادی افغانستان این است که از اجرای قرارداد ها مطمئن و مورد حمایت  زاده طبیب مهندس

 منشی و داوریارت با ایران دچار مشکل شدند و از طریق مراحل کدخدادستگاه قضایی قرار گیرند تا اگر در رابطه با تج

حل نشد و مسئله به محاکم قضایی رسید چگونه تحت حمایت قرار می گیرند و اینکه سیاست دستگاه قضایی برای تجارت 

 سالم و قانونی چیست؟ 

میلیون  19مهوری اسلامی ایران حدود بر اساس آمار گمرک ج 97وی گفت، میزان صادرات کرمان به افغانستان در سال 

میلیارد دلار صادرات داشته و عمده صادرات  3دلار بوده که رقم بسیار ناچیزی می باشد، کشور ایران به افغانستان حدود 

از شمال شرق کشور می باشد. در گام اول با توجه به پتانسیل های موجود در استان کرمان و استان های کشور افغانستان 

توان افزایش داد. تشابهات بسیار زیادی در بخش میلیون دلار به راحتی می 200ا آن ها مذاکره نمودیم، این رقم را تا که ب

ها وجود دارد. با توجه به سیاست توسعه های معدن، انرژی، بهداشت و تأمین مواد اولیه بین استان کرمان و این استان

 باشد، لذا هر دو کشور باید به بازارهای یکدیگر فکر نمایند.اجرا می صادرات که با اولویت در افغانستان در حال

آقای قلندری، رئیس اتاق تجارت و صنایع غزنی گفت، هدف از برگزاری همایش، معرفی فرصت های تجاری و شناسایی 

تان تجار افغانس هایی که مانع رشد تجارت بین دو کشور شده، می باشد. در ابتکار آقای طبیب زاده جهت نشست باچالش

جهت شناسایی و رفع نگرانی های آن ها در مورد تجارت با ایران و اعتماد سازی بین دوطرف، هیچ شکی وجود ندارد. 

بیشترین معاملات کشور افغانستان با شرکت های ایرانی بصورت نقدی می باشد. اکثر قراردادهایی که با شرکت های ایرانی 

 ملی نشده و هیچ ارگانی نیز این موضوعات را پیگیری ننموده است.ها عهای آنمنعقد شده برنامه
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وی در ادامه افزود، بخشی از این مشکل، عدم آشنایی تجار افغانستان با قوانین کشور ایران می باشد. زیرا در        قراردادها 

کشورهای در حال توسعه منطقه، در رابطه ها آگاهی ندارند. در به قوانین اشاره نشده و اگر اشاره شده تجار افغانستان از آن

با قوانین، به عنوان مثال طبق دستور قوه قضائیه کشور امارات اگر شرکتی بدون اینکه دارایی داشته باشد برای تجارت چک 

شوند. های آن شرکت مسدود و تمامی مسئولان شرکت ممنوع الخروج میپرداخت نماید، پس از تذکر دوم تمام حساب

ا شود. مدر دو کشور ایران و افغانستان موضوع استفاده از چک برای تجارت اعتبار ندارد و قراردادها نهایی نمی متأسفانه

شود.  ای تشکیلها این موضوع را پیگیری نمودیم و پیشنهاد دادیم که جهت نظارت بر قراردادهای بزرگ تجاری کمیتهسال

و مدیریت نمودند و مطمئن هستیم که این موضوع حتماً نتیجه خواهد  خوشبختانه آقای طبیب زاده این موضوع را پیگیری

داد. ما می خواهیم ابتکار آقای طبیب زاده در بین تمامی استان های ایران نیز اجرا و کمیته ای قوی جهت نظارت بر 

 ها ایجاد شود.قرارداد

 

تجار افغانستان را بحث عملی شدن قراردادها و آقای خطیبی، رئیس اتاق تجارت و صنایع هرات، یکی از نگرانی های  مهم 

های قضایی برای تأمین عدالت و دانیم وضع قوانین و ایجاد نهادها بیان نمود و گفت، همه میدادرسی به مشکلات آن

 قسال روابط و همکاری بین ایران با افغانستان در بعضی موارد متأسفانه حقو 40جلوگیری از ظلم در جامعه است. در طول 

نمودند از قشر کارگر بوده و یا حتی مردم افغانستان نادیده گرفته شده زیرا اکثر مردم افغانستان که در ایران زندگی می

 اند.  اند لذا برای گرفتن حق خود و یا شکایت ترس و هراس داشتهبرای اقامت دارای اسناد معتبر نبوده

های خراسان شمالی ایران و هرات افغانستان مراودات صورت گرفته های گذشته بیشتر بین استانوی افزود، در طول سال

اند و در موارد بسیار زیادی بطوریکه جمعی از تاجران حاضر در جلسه واردات سوخت را از کشور ایران به افغانستان داشته

آن جلوگیری شده، با  های خصوصی کشور ایران خریداری و در مرز ایران از خروجسوخت را در حجم کلان  از پالایشگاه

دار و متعلق به مردم ایران است. با این وجود به صاحب اید زیرا سوبسیتاین توجیه که این سوخت را شما قاچاق نموده

پالایشگاه خصوصی ایرانی هیچ آسیبی نمی رسد و تنها حقوق تاجر افغانستانی است که ضایع شده است. ما مواردی را 

ز تاجر افغانستانی به این طریق ضایع شده، سوخت برگشت داده شده و پول تاجر افغانستانی داریم که میلیون ها دلار ا

 اند اما متاسفانه به جایی نرسیده است. پرداخت نشده است. شکایت هم نموده

 تآقای خطیبی در ادامه گفت، اکثر تجار افغانستان بر این باورند که اگر در تجارت با ایران دچار مشکل شده و شکای

نمودند، رسیدگی نمی شود. من یقین دارم با توجه به عدالت و نظام حاکم بر جمهوری اسلامی ایران، اگر ما پیگیری کنیم 

شود. امیدواریم که با ادامه جلسات بخش خصوصی با دستگاه های قضایی ما و رسیدگی هم شود، طبعاً عدالت جاری می

 نهاد های قضایی مشکلات رسیدگی و هیچ حقی ضایع نمی شود. بر این باور و اطمینان برسیم که با شکایت به

آقای رحیمی، رئیس کانون صرافان افغانستان بیان نمود، مبادلات ارزی و انتقالات پولی از موضوعات مهم قراردادهای 

د موانع سد راه خواهید اصل قراردادها نهایی شود و تجارت در بین دو کشور توسعه یابد، بایتجاری بشمار می رود. اگر می

تجارت برداشته شود. همانطور که برای تجار دو طرف مشخص است موانعی در قسمت مبادلات ارزی و انتقالات پولی 

همیشه دامنگیر توسعه تجارت بین دو کشور بوده است و این موضوع برای صرافان و ارائه دهندگان خدمات پولی بیشتر 

یته اقتصادی و مسئولان اقتصادی استان خراسان رضوی و ولایت هرات پیگیری آشکار است. این مشکلات بارها از طرف کم
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شد. جلساتی در استان های خراسان رضوی و ولایت هرات در این رابطه برگزار و موضوعات و مشکلات بانکی یادآوری و به 

 ا تجارت وجود دارد.مراجع ذی صلاح واگذار گردید. مشکلات تجارت برای تمامی استان های دو کشور در ارتباط ب

یکی از مشکلات، عدم تفکیک فعالین اقتصادی از جمله صرافان، ارائه کنندگان خدمات پولی و تجار با افراد عادی خارجی 

ک فرد ها همانند یکه دارای حساب بانکی در ایران هستند، می باشد. لذا اگر برای فعالین اقتصادی مشکلی پیش آید با آن

ر می شود. از طرف اداره پولشویی و یا نهادهای قضایی کشور ایران حساب های تجار افغانستان بنا به عادی و یا مجرم رفتا

دلایل مختلف مسدود می شود. همه این موارد تنها به این دلیل است که صرافان و یا ارائه دهندگان خدمات پولی افغانستان 

وکیل و یا افراد عادی پیگیر مشکل و سبب ایجاد دردسرهای شناخت کافی نسبت به قوانین ایران ندارند و لذا از طریق 

بیشتر برای خود می شوند. بنابراین ماه ها مبالغ هنگفت این حساب ها مسدود می ماند. واردات و صادرات دو کشور از 

ن دو طریق صرافان و ارائه دهندگان خدمات پولی انجام و مسدود شدن حساب این افراد سبب کند شدن روند تجارت بی

شود. در رابطه با حل این مشکل جلساتی با وزیر اقتصاد، آقای پور ابراهیمی، مسئولین بانک مرکزی و رئیس کشور می

ای فی ما بین، منعقد ولی با محدودیتی که از طرف دولت و بانک کانون صرافان جمهوری اسلامی ایران برگزار و تفاهم نامه

 ایران وجود دارد، نتوانستیم به تفاهم نامه عمل کنیم.مرکزی افغانستان و موانعی که از طرف 

های آن ها از طرف کشور ایران شده وی گفت، عدم تفکیک فعالان اقتصادی سبب ممنوع الخروجی و مسدود شدن حساب

است. این مشکلات سبب بی اعتمادی صرافان و ارائه دهندگان خدمات پولی افغانستان برای انتقال پول خود به حساب 

ردکنندگان سوخت و محصولات پتروشیمی شده است. بنابراین یکی از راه حل ها که جهت حل مشکل بخش خصوصی وا

 و تجار، تفکیک آن ها از سایر افراد است. 

ایشان در ادامه افزود، دومین موضوع، مشکلاتی است که از طرف شریک های تجاری ایرانی در صورت عدم توافق  صورت 

اری در صورت عدم توافق برای حل مشکل به نهادهای قضایی شکایت می نمایند. متأسفانه با می گیرد. دو شریک تج

شکایت نمودن یک طرف، طرف مقابل حساب مشترک که در واقع حساب صراف افغانستانی است را مسدود می نماید. در 

ی، وجود ندارد. هیچ صراف و این زمینه هیچ تضمینی برای حساب های صرافان در صورت عدم توافق بین دو شریک تجار

یا ارائه دهنده خدمات پولی افغانستان قصد انجام عمل خلاف قانون در ایران را ندارد. چرا که به محض انجام کوچکترین 

 خلافی حساب میلیاردی آن مسدود می شود.

ی نهاداتی ارائه مآقای رحیمی در جمع بندی بحث خود بیان داشت، جهت رفع مشکلات توسعه تجارت بین دو کشور پیش

شود از جمله، تفکیک بین صرافان و تجار با افراد عادی از طریق کانون صرافان افغانستان و با تأیید سفارت افغانستان در 

میلیون تومان در روز، در صورت واریز شدن پول ناخالص به حساب  500میلیون به  50ایران، افزایش سقف معاملات از 

 دمات پولی، بجای کل حساب فعال اقتصادی، پول ناخالص واریزی مسدود شود. صراف و یا ارائه دهنده خ

اکثر قراردادهای کشور ایران، استانداردهای جهانی را ندارند، کشورهایی از قبیل چین و کره جنوبی پیشرفت قابل توجهی  

درصد مابقی  70تجاری را می بندد و اولیه قرارداد  %30را در زمینه تجارت داشته اند. به عنوان مثال شرکت های چینی با 

اولیه مبلغ  %100را هنگام تحویل کالا و در مرز طرف تجاری دریافت می نماید. اما متأسفانه طرف های قرارداد در ایران با 

قرارداد کالا را حتی در مرز خود تحویل تاجر افغانستان نمی دهند و این موضوع به هیچ عنوان عادلانه نیست. لذا عدم 
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، چک و قرض، برای فعالان اقتصادی افغانستان ایجاد مشکل و سد راه آن ها  LCجام معاملات با ایران بدون هیچ گونه ان

 جهت تجارت شده است.

میلیون نفر جمعیت، یک بازار مصرفی است و می تواند کشور مناسبی برای ایران جهت  35وی ادامه داد، افغانستان با 

شنامه های متعدد سازمان صنعت و معدن و قراردادهای یک طرفه سبب ایجاد معضلات زیادی تجارت باشد اما متأسفانه بخ

بر سر راه تجارت بین دو کشور شده است. وی گفت پیشنهاد می شود قراردادهای خود را بر اساس استاندارد قراردادهای 

 بین المللی تنظیم نمائید.

افغانستان را بی اعتمادی آن ها نسبت به آینده قراردادها، تغییر روش آقای سالاری، دادستان استان کرمان، مشکلات تجار 

ها و قوانین به صورت ماهانه، یک طرفه بودن قراردادها به نفع تجار ایرانی و ناعادلانه بودن قراردادها به سبب عدم آشنایی 

 فعالان اقتصادی افغانستان نسبت به قوانین کشور ایران عنوان نمود.

جهت رفع مشکلات فوق پیشنهاداتی ارائه می شود، اول اینکه با توجه به قوانین داخلی کشور ایران قراردادها ایشان افزود، 

توسط اتاق بازرگانی کرمان تنظیم و از طرف نهادهای قضایی حمایت شود. حسن انجام قراردادها نیز توسط بالاترین مقامات 

ایجاد دفتری با عنوان مرکز حمایت قوه قضائیه از تجار افغانستان توسط استانی و استاندار حتما تضمین شود. پیشنهاد دوم، 

 اتاق بازرگانی کرمان و پیشنهاد سوم، شناسنامه دار شدن مبادلات پولی تجار افغانستان. 

آقای اسلامی، معاون اجتماعی دادگستری کرمان گفت، نگاه و باور ایرانیان نسبت مهاجرین کشور افغانستان به صورت 

ن است و دلیل آن نیز توصیه مقام معظم رهبری بر آموزش و سواد آموزی به مهاجرین افغانستانی که مدرک اقامت مهما

ندارند، می باشد. در این راستا نیز چندین مدرسه ویژه افاغنه با بودجه دولت و بعضاً کمک های بین المللی ساخته شده 

لامی ایران به مباحث سواد آموزی و ارتقاء سطح فرهنگ و آگاهی است. این موضوع نشان دهنده احتمام دولت جمهوری اس

عمومی آحاد جامعه افغان که به عنوان مهمان در ایران بسر می برند می باشد. البته مهاجرت، آسیب هایی را برای دو طرف 

 مهاجر و پذیرنده دارد که قابل کتمان نیست و باید به آن ها نیز پرداخته شود. 

د عدم اطمینان فعالان اقتصادی افغانستان در رابطه با قراردادها و مبادلات بانکی، قابل بیان است که در وی گفت، در مور

ریزی برای توجیه بانک ها در مسائل مالی کشور با همکاری اتاق بازرگانی استان کرمان جلسات و همایش هایی جهت برنامه

 شوند. در سال جاری نیز این جلساتکل دادگستری استان پیگیری میبرگزار نموده و همچنان نیز ادامه و به دستور رئیس 

و همایش ها با بانک ها، موسسات مالی،  بیمه ای و مالیاتی جهت رفع این معضلات برگزار خواهد شد. لذا جهت رونق و 

تأسیس و این  توسعه تجارت بین دو کشور در دادگاه ها و دادسراها شعب ویژه ای جهت رسیدگی به چنین پرونده هایی

نمایند تا پرونده ای معطل و حسابی به مدت طولانی مسدود نباشد. شعب خارج از نوبت دهی به این پرونده ها رسیدگی می

لذا روان شدن مسائل تجاری و پولی بین دو کشور مستلزم آن است که در جلسات فوق، فعالان اقتصادی افغانستان، نهاد 

 حضور داشته باشند. های قضایی و بانکی ایران با هم

ایشان در ادامه افزود، موضوع مهم دیگر بحث آموزش حقوقی طرفین می باشد. اگر قرار باشد بین تجار و یا اتاق های 

بازرگانی دو کشور مبادلات تجاری صورت گیرد، جزء لاینفک آن، آموزش حقوقی طرفین می باشد. بنابراین  در مبادلات 

 د انجام شود. تجاری، تبادلات حقوقی هم بای
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آقای اسلامی در پایان بیان داشت، نهادهای قضایی به جد از فعالیت های مشروع اقتصادی داخلی و خارجی حمایت می 

 نماید و تلاش براین است که این مجموعه ها یکدیگر را به رسمیت بشناسند و از حقوق طرفین دفاع شود.

ایت از بحث اقتصاد و تجارت مشروع می باشد و تقویت روابط آقای بخشی، معاون دادگستری کرمان گفت، هدف ما حم

تجاری را با توجه به بیانات مقام معظم رهبری و دستورات ابلاغی قوه قضائیه، جهاد فی سبیل ا... می دانیم. قطعاً مسائل و 

 مشکلاتی را که در این جلسه مطرح شد با جزئیات به قوه قضائیه منتقل خواهیم نمود.

سیاست های ابلاغی قوه قضائیه احتمام ویژه داریم و در بحث دادرسی اگر پرونده ای ایجاد شود هیچ تفاوتی  در چهارچوب 

بین برادران مسلمان افغانستانی و شهروندان ایرانی برای ما وجود ندارد. پرونده های اقتصادی و مالی بر اساس قوانین ایران 

ود دارد حل و فصل می شود. در این راستا نیز دستورالعملی جهت حمایت و معاهداتی که بین کشور ایران و افغانستان وج

از این موارد نیز از طرف قوه قضائیه ابلاغ شده است. طبق پیشنهادهای آقای دادستان خصوصاً بحث مشورت و حمایت 

ل دارد بعضی از مسائقضایی اتاق بازرگانی کرمان از شهروندان ایرانی و ارتباطاتی که با دستگاه قضایی جهت روشن شدن 

استدعا داریم که بخش حقوقی اتاق بازرگانی در این زمینه فعال باشد، ما نیز حمایت می نمائیم تا اگر موردی پیش آمد و 

 پرونده ای تشکیل شد، با جلسات مشترک، مشکل را حل نمائیم.

اتاق بازرگانی، جهت آموزش حقوقی  آقای سالاری، رئیس مرکز داوری اتاق بازرگانی کرمان گفت، مرکز حقوقی و داوری

فعالان اقتصادی افغانستانی و در بحث قراردادها نیز اگر اختلافی حادث شد و در صورت درج  شرط داوری در قراردادهای 

 بین المللی آن ها، آمادگی خود را اعلام می دارد. 

گرفت که شرط داوری در آن گنجانده شده و ایشان افزود، در پایان جلسه فرمی در اختیار فعالان اقتصادی قرار خواهد 

 تقاضا داریم از این پس جهت رفع دغدغه ها در بحث اختلافات، در قراردادهای خود شرط داوری را بگنجانید.

آقای خطیبی، رئیس اتاق تجارت و صنایع هرات بیان نمود، در حال حاضر مبادلات تجاری بین ایران و افغانستان از طریق 

زیاد بین تجار دو کشور انجام می شود، بطوریکه مواردی پیش آمده که حتی با یک تماس تلفنی، کالا بارگیری، اعتماد بسیار 

صادر و مبلغ از طریق چک پرداخت شده است. این روش ها سبب تسهیل تجارت بین دو کشور بوده است. در این میان 

 های تجاری حل شوند.اختلافاتی نیز وجود داشته که می توان از طریق تصحیح قرارداد

وی با اشاره به صحبت های آقای سالاری بیان نمود در اتاق تجارت و صنایع هرات به موضوعات تصحیح قراردادها و آموزش 

فعالان اقتصادی اهمیت داده شده و در رابطه با قوانین تجارت بین المللی و روش های داوری به مسئولین در کمیته 

موارد بسیار زیادی از اختلافات بین تجار افغانستان قبل از اینکه به محاکم مراجعه نمایند  حکمیت آموزش داده می شود و

 از طریق داوری اتاق تجارت و صنایع هرات حل شده است. 

 %99وی در ادامه بحث با اشاره به صحبت های آقای اسلامی در رابطه با تشابه قوانین بین دو کشور بیان نمود که بیش از 

هیچ قانونی نمی تواند در خلاف با "از مردم افغانستان مسلمان می باشند و در قانون اساسی افغانستان این موضوع که 

بدان معنا که قانون اساسی افغانستان مطابق با قوانین شریعت دین مبین گنجانده شده است  "قوانین اسلامی حکم کند

اسلام وضع شده است. بنابراین قوانین تجاری افغانستان برگرفته از قوانین تجارت بین الملل و احکام اسلامی حاکم بر 
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ضوعات مورد اختلاف بسیار جامعه افغانستان می باشد. بر طبق مطالعات، قوانین تجاری ایران و افغانستان مشترک و مو

اندک می باشند. تجارت در جایی که امنیت وجود داشته باشد رونق می یابد. بهترین امنیت نیز امنیتی است که در قوانین 

 گنجانده شده باشد.

ایشان بیان داشت، قصد ما بر این است که جلسات برگزار شده در استان کرمان به عنوان یک الگو در سایر استان های 

کشور ایران نیز برگزار شود. خوشبختانه بین بخش خصوصی افغانستان و مقامات از سطح کشوری تا سطح محلی، روابط 

خوبی برقرار است. بنابراین در مقابل، ما نیز از آقای طبیب زاده و تیم همراه ایشان و افرادی که برای آن ها مقدور باشد 

و در جلسات با مسئولین و مقامات ما جهت تبدیل اختلافات به مشترکات  دعوت می نمائیم تا در کشور افغانستان مهمان

 تجاری، شرکت نمایند. 

وی در پایان افزود، هدف ما این است که سایر کشورها را در منافع اقتصادی موجود در کشور افغانستان شریک نمائیم. لذا 

ای شود که آن کشور ها منافع خود را در پیشرفت اقتصادی امیدواریم روابط تجاری کشور افغانستان با سایر کشورها به گونه 

 افغانستان ببینند.

آقای قلندری، رئیس اتاق تجارت و صنایع غزنی گفت، اولین بار که جهت تجارت به استان کرمان آمده ایم، متوجه دیدگاه 

ادی استان کرمان و صحبت با آقای طبیب زاده جهت انجام تجارت عادلانه با کشور افغانستان شدیم. پتاسیل های اقتص

هموطنان خود که به دلیل جنگ اکنون در استان کرمان مشغول به تجارت بودند سبب علاقه ما جهت تجارت با استان 

کرمان شد. با توجه به سخنان دادستان استان کرمان متوجه علاقه مقامات این استان به تجارت با کشور افغانستان شدیم. 

د قطعاً کشور همسایه نیز آرامش ندارد بنابراین کاری کنیم که هر دو کشور ایران و افغانستان، اگر در کشوری جنگ باش

امن و آباد باشند. دومین موضوعی که انرژی بخش است آنکه طرف های مقابل ایرانی ما نیز درک نموده اند که فرصت های 

 خوبی جهت تجارت با افغانستان وجود دارد.

تاق بازرگانی کرمان جهت جمع بندی جلسه بیان نمود، پیشنهادات آقایان سالاری دادستان آقای طبیب زاده، رئیس ا

محترم، بخشی، اسلامی و حاضرین در جلسه را به صورت یک پکیج حمایت قضایی، تقنینی و اجرایی به مرکزیت مرکز 

مائیم. آن چه را که لازم است یک داوری اتاق بازرگانی کرمان، آقای سالاری که در این رابطه مجرب هستند، تهیه می ن

بستر قانونی، قضایی و حقوقی فراهم شود تا تجار دو کشور در یک محیط کاملاً آرام و مطمئن تجارت نمایند را فراهم می 

 نمائیم. 
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 11/2/98مورخ  چهارشنبه -جلسه پولی و ارزی با هیأت افغانستان گزارش

 17:00الی  15:30ساعت 

 

 چکیده جلسه:

 در رابطه با مشکلات تجاری فعالان اقتصادی افغانستان بحث و پیشنهاداتی در این زمینه ارائه شد. -1

محور مطرح شده در جلسات دوره قبل مطرح و اقدامات انجام شده توسط کمیته ی مشترک در این رابطه پیگیری  10 -2

 و روش هایی جهت حل محور هایی که تا کنون حل و فصل نشده اند ارائه شد. 

ن، بانک مرکزی و در رابطه با اقدامات انجام شده جهت رفع مشکلات فعالان اقتصادی افغانستان در حوزه صنعت و معد -3

ارز بحث شد. در زمینه صنعت و معدن، اقدامات خوبی در این زمینه انجام شده، در حوزه بانک مرکزی و ارز با محدودیت 

های اعمال شده از طرف قوانین جمهوری اسلامی ایران و بانک مرکزی افغانستان، هیچ کدام از پیشنهادات ارائه شده در 

 تصادی افغانستان بپذیرفته نشده لذا مشکلات موجود این حوزه همچنان پا بر جا است. جلسات قبل از طرف فعالان اق

بدون هماهنگی با کشور افغانستان مسیر کنونی  -1جهت رفع مشکل در حوزه ارز و بانک مرکزی دو پیشنهاد ارائه شد،  -6

اقتصادی و کانون صرافان افغانستان  ادامه یابد. البته با هماهنگی بخش خصوصی، مجلس و دولت کشور ایران و فعالان

ای با وزیر، رئیس آقای پور ابراهیمی، مشروح مذاکرات را به صورت محرمانه در جلسه -2بسته به ظرفیت و کشش آن ها، 
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کل بانک مرکزی، وزارت امور خارجه، رئیس اتاق کرمان در میان بگذارد تا در صورت موافقت از طریق ارتباطات نزدیک و 

های غیر رسمی دولتی ما بین دو کشور، یک توافق غیر رسمی با دولت افغانستان برقرار نمایند. در صورت عدم همکاری 

 موافقت با این موضوع، جهت حل مشکل به مسیر اول برگردند.

ولی غیر پمشکلات و گلایه های فعالان اقتصادی ایران با صرافی های افغانستان در رابطه با افزایش نرخ نقل و انتقالات  -7

 رسمی مطرح شد. 

جهت رفع مشکل با صرافان در حسن انجام قراردادها ایجاد یک حساب امانی در حضور یک شرکت رسمی پیشنهاد  -8

 شد.

 مشروح جلسه

با حضور  باشد کهآقای طبیب زاده، رئیس اتاق بازرگانی کرمان ضمن بیان اینکه موضوع این جلسه مبادلات پولی و ارزی می

پور ابراهیمی، نماینده مردم کرمان و راور و میهمانانی از غرب و جنوب غرب کشور افغانستان از جمله آقایان  آقای دکتر

رحیمی رئیس کانون صرافان هرات، نورزاد نماینده کانون صرافان قندهار و نیمروز، خطیبی رئیس اتاق بازرگانی هرات، 

قتصادی افغانستان برگزار می شود گفت همانطور که می دانید هرات قلندری رئیس اتاق بازرگانی غزنی و جمعی از فعالان ا

پایتخت اقتصادی و فرهنگی کشور افغانستان است که با ایران و بخصوص استان های شمال شرق ایران روابط اقتصادی 

 گسترده ای دارد. 

، یک نشست 25/10/97ش تاریخ آقای قلندری، رئیس اتاق تجارت و صنایع غزنی گفت، همانطور که می دانید ما در همای

با آقای پور ابراهیمی در رابطه با مشکلات تجاری بین ایران و افغانستان داشتیم که در آن جلسه اظهار نظر های کوتاهی 

در این خصوص ارائه کردند و گفتند این موضوع ایجاب می کند که پیگیری شود و جدآً هم پیگیری کردند و جلسه ای را 

نمودند که در آن جلسه ما و جناب آقای رحیمی به نمایندگی از صرافان افغانستان حضور داشتند و  در تهران هماهنگ

سپس کمیته ای ایجاد شد که با بانک مرکزی و کانون صرافان ایران جلساتی را برگزار نمودند. که نتیجه جلسات را آقای 

 رحیمی بیان خواهد نمود.

دو کشور بسیار حاد می باشند، بخشی از این مشکلات به دلیل جلوگیری از ایشان افزود، مشکلات تجاری فی ما بین 

پولشویی در قوانین گنجانده شده اند. ما کاملاً به قوانین جمهوری اسلامی ایران احترام می گذاریم همانطور که به قوانین 

لی برای تجارت با ایران انجام کشور خودمان احترام می گذاریم. این یک مشکل و معضل بزرگ است و هیچ راه انتقال پو

نمی شود مگر از طریق صرافی ها. پیشنهاد ما در رابطه با صرافان خودمان این است که صرافی های ما تفکیک شود، زیرا 

ما یک تعداد صرافی متعهد داریم که فقط امور مربوط به تجارت را تأمین می نمایند. لذا به این صرافان نیاز است و باید 

یت آن ها یک راهکار جدا ایجاد شود. اتحادیه کانون صرافان  افغانستان و هرات بهترین صرافانشان که قانونمند برای فعال

کار می کنند و تعهد می دهند، را به خوبی می شناسند بغیر از این افراد، هر فرد دیگر می تواند برای تجارت به طور 

ن یک ابتکاری است که باید مورد قبول دو طرف قرار گیرد. قصد ما این جداگانه یک حساب افتتاح و تامین اعتبار نماید. ای
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است که این مشکلات به صورت بنیادی حل شوند و سپس از نتیجه حل این مشکل در کرمان برای سایر استان های ایران 

ای لات بنادر و تحریم هکه افغانستان با آنها مراودات تجاری دارد الگو برداری کنیم. مشکلات تجاری با افغانستان و مشک

ظالمانه بر علیه ایران بر روی افغانستان نیز تأثیرات منفی گذاشته است. ایران و افغانستان با هم دوست و برادر هستند و 

هر گونه قرارداد و اسناد کوتاه مدت، روزی تمام می شود و هر فرد به طرف کشور خود می رود و این افغانستان و ایران 

نار هم می مانند. برخی از دوستان ما بحث هایی را در مورد سرمایه گذاری در ترکیه می نمایند، ما شاید هستند که در ک

با سرمایه گذاری در ترکیه اقامت آن را بدست آوریم اما هدف ما رفع بنیادی مشکلات تجاری با ایران است و البته از آقای 

 مائیم.پور ابراهیمی بابت پیگیری جدی این مسئله تشکر می ن

آقای ربانی، معاون اتاق تجارت و صنایع قندهار بیان نمود، در این چند روز جلسات و بازدید های بسیار خوبی از جمله 

بازدید از کارخانه مس انجام شد. ظرفیت های بسیار کم نظیری در بخش های اقتصادی استان کرمان وجود دارد و ما 

 تفاده بهینه از این ظرفیت ها با استان کرمان در آن طرف مرز برقرار نماییم. امیدواریم بتوانیم روابط خوبی را برای اس

دانید که مدت ایشان افزود: آقای دکتر بحث مشکلات صرافان را مطرح کرد و جناب رحیمی هم اینجا حضور دارند. شما می

 رت با ایران در ارتباطات بانکی استزمان زیادی است که روابط بانکی بین ایران و افغانستان وجود ندارد و کل مشکل تجا

میلیارد دلار ارزش دارد، این مبلغ را صرافان از طریق افرادی  3و همه حجم کالاهایی که وارد افغانستان می شود حدود 

نمایند. شما می دانید تا زمانی که پولی پرداخت نشود کالایی که خدمات پولی دارند به هر شکل که شده تأمین می

کانتینر بار کالاهای ایران را وارد کشور افغانستان می نمائیم.  400ی شود، روزانه تنها از مرز دوغارون ما بالغ بر خریداری نم

لذا جهت تأمین پول خرید و نقل و انتقالات آن برای این حجم کالا باید چاره اندیشی شود. البته از صرافان کشور خود 

ر تاجران قرار می دهند تشکر می نمایم. وگرنه اگر این انتقال از طریق سیستم بابت اینکه این مبلغ را تأمین و در اختیا

بانکی باشد یک دلار هم انتقال نمی یابد. همانطور که در گذشته شما وقت گذاشتید و دنبال راهکار بودید نیاز است برای 

 ری بنیادی اندیشیده شود.حل این مشکل تا زمانی که نقل و انتقالات از طریق سیستم بانکی صورت گیرد راهکا

وی ادامه داد: موضوع دوم این است که جمعی از تجار افغانستان با همشهریان شما در استان کرمان فعالیت تجاری دارند 

و جا دارد که از مسئولین استان برای مهیا نمودن زمینه فعالیت قانونمند تجار ما در استان کرمان تشکر کنیم. این افراد 

مشکل اقامتشان گله هایی داشته اند که با وجود اینکه در این کشور تجارت و یا در ایران سرمایه گذاری نموده در رابطه با 

ها داده شده است. در قوانین جمهوری اسلامی ایران مجوز اقامت پنج ساله به افرادی داده می اند اما اقامت یکساله به آن

ایه گذاری کرده باشند و به افرادی که شرکت تجاری ثبت می نمایند و دلار در ایران سرم 250،000شود که حداقل مبلغ 

صادرات و واردات انجام می دهند اقامت یک ساله داده می شود. لذا پیشنهاد من این است که شما می توانید در زمان 

حجم مبادلات تجاری که اقامت یک ساله آنها مجوز ورود و خروج به کشور را به آن ها بدهید. شما می دانید با وجود این 

ها ما به حمایت شما نیاز داریم. البته گیرد، بروز این مشکلات بسیار طبیعی است و برای رفع آنبین دو کشور صورت می

ما نیز در این رابطه اقداماتی را انجام داده ایم. متاسفانه مشکلات موجود سبب روند کند ترخیص کالا در گمرکات شده، از 

ت عدم وجود زیربنا ها و زیر ساخت های مناسب گمرک از طرف کشور ما در مرز می باشد و ان شا ا... جمله این مشکلا

 این مشکل رفع خواهد شد.
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ایشان در آخر گفت: ما به عنوان نماینده بخش خصوصی غرب افغانستان تمام تلاشمان این است که بستر خوبی را برای 

ته ما هم از شما این است که تلاش نمائید تا ما بتوانیم زمینه را برای اشتغال فعالیت تجار کشورمان ایجاد نمائیم و خواس

باشند معضل بیکاری است و اگر ما رشد نکنیم و تجارت جوانانمان مهیا کنیم. یکی از معضلاتی که دو کشور با آن روبرو می

ان تجارت جهانی هستیم و هیچ منعی بین دو کشور را افزایش ندهیم این معضل نیز افزایش خواهد یافت. ما عضو سازم

میلیارد دلار از کشور ایران واردات داریم در مقابل کمتر  3برای ورود کالاهای بین المللی به افغانستان نداریم و همانطور که 

ین شود ا از این مبلغ ما به کشور ایران صادرات داریم. اما متاسفانه برخی کالاهای مرغوب ما به طور قانونی وارد ایران نمی

درحالی است که بازار های ایران به شدت به این کالاها نیازمند است لذا این کالاها ابتدا به پاکستان و یا به عراق قاچاق 

شده سپساز آنجا وارد ایران می شود. ما امیدواریم این کالاهای مرغوب و استاندارد بتواند از طریق مرزهایی که ما با ایران 

ونی وارد کشور ایران شود. وی ادامه داد ما خواهان تجارت با ایران هستیم و هدف ما این است که داریم  به صورت قان

 بتوانیم مبادلات تجاری خود را با ایران افزایش دهیم.

دکتر پور ابراهیمی، رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس، ضمن تشکر از آقای طبیب زاده، آقای کاربخش و کلیه افرادی که 

وضوعات همکاری اقتصادی کشورهای همسایه بویژه افغانستان هستند. گفت ما جلساتی را در این رابطه در به جد پیگیر م

بود و بعد از همایش نیز جلسه ای  B2Bدر کرمان برگزار نمودیم که مقدماتی برای همایش و نشست های  97اواخر سال 

زی بانک مرکزی، رئیس کانون صرافان ایران و به میزبانی در اتاق کرمان و متعاقب آن جلسه ای در تهران با حضور معاون ار

آقای دکتر دژپسند وزیر اقتصاد برگزار شد و آقای وزیر شخصاً این موضوع را پیگیری نمود زیرا بخش سازمان سرمایه 

یتی گذاری خارجی زیر مجموعه وزارت اقتصاد است. در آن جلسه ما گفتیم محورها را مطرح نمائید تا بدانیم چه ظرف

نیازمند قانون گذاری و چه ظرفیتی نیازمند یک مصوبه است و چه کارهایی برای رفع مشکلات و موضوعات باید انجام شود. 

جمع بندی که در آخرین جلسه انجام شد این بود که قرار شد یکسری موضوعات و اقدامات توسط گروه افغانستان پیگیری 

ی نمائیم. ما مسئولیت را به یک کارگروه مشترک دادیم و قرار شد هر تصمیمی شود و یک سری را هم ما در ایران پیگیری م

که آن ها گرفتند ما پیگیری و برای حل مشکل کمک کنیم. در شرایط سخت تورم یکی از راه های برون رفت از این شرایط 

رار تقبال تجار افغانستان نیز قاستفاده از ظرفیت های اقتصادی کشور همسایه، افغانستان است. البته این موضوع مورد اس

گرفته است و امیدواریم این روابط بعد از رفع تحریم ها نیز استقرار و بهبود یابد. امروز و در این جلسه ما دیگر با کلیات 

محور مطرح شده در جلسه با  وزیر هستیم. بعنوان مثال بحث اقامت  10کار نداریم و وارد جزئیات می شویم و پیگیر آن 

محور کاملًا حل شده و کدام حل نشده تا مجدداً تصمیم گیری و پیگیری شود. بعنوان مثال  10نکه کدام یک از این و ای

در رابطه با موضوع نقل و انتقالات، از آقای رحیمی، رئیس کانون صرافان افغانستان که در جلسه قبل نیز حضور داشتند 

 می خواهیم وضعیت را توضیح دهند.

است تا در این جلسات جمع بندی کنیم تا برای جلسات بعدی اشراف کامل به موضوعات تجاری داشته وی افزود نیاز 

 باشیم. اما لازمه آن این است که با متولیان هر بخش بصورت خصوصی نشست داشته باشیم.

 الاختیار وزارتتام ایشان ادامه داد بعد از مشخص نمودن سرفصل ها متعاقب آن نیاز است نماینده بانک مرکزی و نماینده

امور خارجه و نماینده وزیر اقتصاد باید در این جلسات حضور داشته باشد تا موضوع مطرح سپس در مورد آن تصمیم گیری 
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شود. ما در این رابطه از اتاق بازرگانی کرمان بشدت حمایت می کنیم. اما برای اجرایی شدن باید این روش ها را اجرا کنید. 

حل شدن موضوع به صورت محرمانه، بنابر این باید مسائل موردی  -3وارد با دستگاه تخصصی مطرح م  -2مصادیق  -1

 مطرح، جمع بندی و توافق نمائیم.

آقای طبیب زاده، رئیس اتاق بازرگانی کرمان بیان داشت، در حوزه صنعت و معدن، بانک مرکزی، ارز و مسائل مربوط به 

یم. در حوزه صنعت و معدن بهترین مسیر طی شد. حوزه بانک مرکزی و ارز را آقای وزارت خارجه ما مباحثی را مطرح کرد

رحیمی گزارش می دهد که الان چه وضعی است. حوزه وزارت خارجه را جمع بندی کنیم که با کدام بخش شروع شده 

 که هنوز اقدام محسوسی انجام نشده است. 

ضمن اشاره به جلسه برگزار شده در وزارت اقتصاد گفت، که این موضوع را با  کانون صرافان هرات سیرئ آقای رحیمی،

بانک مرکزی پیگیری کنیم. لذا نشستی را با بانک مرکزی داشتیم و قرار بر این شد که یک تفاهم نامه ای را بین دوکانون 

را هم برای رفع آن ها در نظر بگیریم.  صرافان ایران و افغانستان بنویسیم. مشکلات و موانع را بازگو کنیم و راه حل هایی

در این رابطه من موضوعات مهمی را مجدداً به شما یادآوری میکنم. از جمله آن ها تفکیک بین حساب های صرافان و ارائه 

میلیون تومان به یک میلیارد تومان  50دهندگان خدمات پولی، مسدود شدن حساب ها، سقف معاملات که باید روزانه از 

ء یابد و وضع مالیات بر حساب سال های قبل، اینها موضوعاتی بود که من خدمت آقای ترکاشوند به صورت پروپوزال ارتقا

ارائه نمودم. سپس یک تفاهم نامه نوشتیم به این صورت که صرافان از طریق بخش خصوصی با طرف ایرانی خود معامله 

معاملات، نقل و انتقالات پولی را انجام دهیم، لذا به محض اینکه  نمایند. بنابر این اگر ما از طریق بانک های خصوصی جهت

ما با بانک های خصوصی کشور ایران یا با کشور ایران به مشکل بر بخوریم از طرف بانک مرکزی و دولت افغانستان هیچ 

محدودیت های تفاهم حمایتی از ما نمی شود زیرا ما صنف صرافان از طرف بانک مرکزی افغانستان حمایت نمی شویم. لذا 

نامه را به دلیل اینکه محدودیت هایی که از طرف بانک مرکزی افغانستان داشتیم نتوانستیم بپذیریم و پیشنهاد دیگر این 

صراف انتخاب و جهت انجام امور تجاری معرفی  3000صراف به عنوان نماینده را از بین  50بود که کشور من باید تعداد 

بانک های خصوصی ایران کار نکنید و کلا امور مربوط به نقل و انتقالات پولی را به صرافان منتخب از نمائید و یا اینکه با 

کانون صرافان ایرانی واگذار کنیم که البته این موضوع قابل اجرا و مورد تأیید بانک مرکزی افغانستان نیست زیرا بانک 

این موضوع نیز از طرف ما قابل قبول نبود و نتوانستیم بپذیریم.  مرکزی افغانستان در جریان تمام حوالات ارزی ما می باشد.

سال است که تمامی تجار و صرافان افغانستان در بانک های صادرات، ملت و ملی ایران جهت  15و اینکه تا به امروز حدود 

صرافان امری بسیار بعید  انجام امور تجاری برای خود حساب باز نموده اند لذا جمع آوری، قطع و انتقال این حساب ها به

 است. 

 

دکتر پور ابراهیمی، رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس در جواب آقای رحیمی گفت، بعضی از موضوعات تقریباً ملی و آقای 

در سطح کلان کشوری هستند و فقط مجلس و اتاق بازرگانی به تنهایی نمی توانند تصمیم بگیرند. لذا اگر ما زمانی خواستیم 

ا حل کنیم جلسه ای را تشکیل می دهیم و نماینده تام الاختیار بانک مرکزی ایران را دعوت می نمائیم، این مشکل ر
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نماینده بانک مرکزی افغانستان هم بایستی حضور داشته باشد و در خصوص موضوعاتی هم که در مورد دولت ایران است 

 فغانستان هماهنگی نمائیم و البته در این زمینه و برای حل مشکلما باید یا با سفیر افغانستان در ایران یا با سفیر ایران در ا

بخش خصوصی افغانستان و گرفتن تصمیم جامع باید ما با بانک مرکزی و دولت و حوزه بخش اجرایی افغانستان جلساتی 

ه از حوزه دداشته باشیم زیرا گرفتن تصمیم و حل مشکل فراتر از بخش خصوصی است. لذا پیشنهاد می شود در جلسه آین

 تصمیم گیری دولت افغانستان نیز در جلسه حضور داشته باشند.

در جواب آقای دکتر پور ابراهیمی بیان داشت، شما در این رابطه می توانید آقای جابر انصار را دعوت  یکی از اعضاء هیات

 نمائید.

د شود. وی افزوم حساب های ما مسدود میایشان ادامه داد من فکر میکنم اگر با بانک مرکزی افغانستان صحبت شود، تما

ما در افغانستان اجازه باز نمودن حساب در بانک های خصوصی ایران را نداریم و حساب هایی که از طرف صرافان در بانک 

های خصوصی ایران باز شده از طرف دولت افغانستان و بانک مرکزی حمایت نمی شود لذا تمامی حساب ها انفرادی و 

 ده اند.شخصی باز ش

صرافان ما به صورت رسمی مجوز برای فعالیت در ایران ندارند و به اسم شخص، مشغول به فعالیت  یکی از صرافان بیان کرد

هستند. هیچ بنگاه مالی افغانستان اجازه فعالیت اقتصادی با ایران را ندارد. حتی فعالیت عابر بانک ایرانی را برای ما در 

 . افغانستان متوقف نموده اند

قلندری، رئیس اتاق تجارت و صنایع غزنی گفت، تمام فعالیت ها و مراوداتی که صرافان افغانستان با ایران انجام می دهد 

از نظر بانک مرکزی افغانستان غیر قانونی است. به عنوان مثال در مرز افغانستان هر تاجر افغانی به ازای جواز تجارتی خود 

دلار به کشور  1،000از کشور افغانستان دارد، اما در مقابل در مرز ایران تنها اجازه ورود  دلار پول را 20،000اجازه خروج 

ایران را دارند. لازم به ذکر است که همیشه اتاق تجارت هرات از کشور آمریکا نامه دریافت نموده است مبنی بر اینکه از 

 دور زدن تحریم ها همکاری می نمایند.  بندر استفاده می نمائید تا بخش خصوصی افغانستان با ایران برای

ایشان افزود اکنون که ما برای تجارت و انتقال پول راهی به جز صرافی ها نداریم لذا پیشنهاد می شود صرافان و کسانی 

که قابل اعتماد هستند و افرادی که به صورت خصوصی و یا تاجر با ایران مراودات تجاری دارند تفکیک شوند و برای آن ها 

جواز صادر شود. اگر این موضوع به دولت افغانستان و بانک مرکزی واگذار شود این افراد شناسایی و مشکلات بیشتری 

 بوجود می آید.

دکتر پور ابراهیمی، رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس در جواب آقای قلندری گفت، با وجود صحبت های شما من آقای 

هنگی با کشور افغانستان مسیر خودمان را برویم و بخش خصوصی و مجلس و دو پیشنهاد دارم. یکی اینکه ما بدون هما

دولت با هم برای رفع مشکلات هماهنگ شویم و اینکه چه میزان می توانیم با شما هماهنگ باشیم بستگی به ظرفیت و 

 اکرات را به صورتکشش فعالان و کانون صرافان افغانستان دارد. پیشنهاد دوم که بسیار مهم است آن که من مشروح مذ

ای با وزیر، رئیس کل بانک مرکزی و وزارت امور خارجه و آقای طبیب زاده به عنوان نماینده اتاق به محرمانه در جلسه
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مجلس دعوت و موضوع را با آن ها درمیان بگذاریم. اگر آنها موافقت نمودند تا با ارتباطات نزدیک و همکاری های غیر 

هم دارند یک توافق غیر رسمی با دولت افغانستان برقرار نمایند، لذا از این طریق مشکل حل  رسمی دولتی که دو کشور با

می شود اما اگر موافقت ننمودند و گفتند از این طریق ممکن است دولت افغانستان نپذیرد و شرایط بدتر شود، لذا به مسیر 

دو پیشنهاد را موازی هم می توان پیش برد. در این اول بر می گردیم و از آن طریق مشکل را حل می نمائیم. البته هر 

سر فصل جلسه قبل به تکرار مطرح شد ما در این جلسه هدفمان بحث بر روی روش رفع مشکل تجارت با  4جلسه فقط 

افغانستان است. من در رابطه با سرفصل ها با معاون رئیس کل بانک مرکزی آقای پناهی صحبت نمودم و ایشان گفت ما 

ت موردی مشکلات را حل می نمائیم به این صورت که شما به صرافان بگوئید بیایند و به صورت موردی مشکلاتشان به صور

 100را بیان نمایند و تحت نظر مشکلاتشان را حل می نمائیم. بانک مرکزی ما هم موافق این موضوع است که بتواند 

خگو باشد و نظارت هم داشته باشد. به این صورت که شخصی برای میلیون دلار وارد کشور نماید اما به روشی که بتواند پاس

رفع مشکل تجارتش با ایران نزد بانک مرکزی بیاید و بانک مرکزی به ایشان شماره حساب می دهد تا تحت نظارت و با 

بر حساب  که مالیاتسقف معاملاتی که بر داشته شده به تجارت بپردازد. در رابطه با بخش مالیاتی نیز وزیر اقتصاد قول داد 

های قبل را نیز می بخشیم. بنابراین آقای رحیمی برای جمع بندی جلسه امروز شما یک نفر را یا از کانون صرافان یا از 

اتاق هرات طی یک نامه به ما از طریق اتاق بازرگانی کرمان معرفی نمائید تا برای حل سه مشکل مطرح شده از جانب شما 

انب نزد بانک مرکزی رفته و مشکلاتش را حل نمایم. یک مورد که حل شد مشکل نفر دوم را نیز برای این یک مورد اینج

صراف قدر را معرفی نمائید ما مشکلات را نفر به نفر حل می  10حل می نمائیم. بنابر این ما می گوئیم شما به عنوان مثال 

 نمائیم.

آقای کاربخش، رئیس کمیسیون بانک و بیمه و امور مالیاتی اتاق در جواب آقای قلندری گفت، در رابطه با محدودیت سقف 

معاملات، قوانین پولشویی در کشور ما وجود دارد و این قانون بیان می دارد که حساب های اشخاص حقیقی و حقوقی باید 

نیز برای حساب ها قائل شدند. درخواست شما این است که این محدودیت میلیون تومانی را  50کنترل شوند. و محدودیت 

میلیارد تومان در روز برای هر فرد افزایش یابد. برای ما این امکان از طریق درخواست مکتوب به وجود آمده و برای  1تا 

ست مکتوب تقاضای افزایش شما نیز طبق صحبت دبیر شورای هماهنگی بانک های کرمان این امکان وجود دارد تا با درخوا

 سقف را داشته باشید لذا تحت نظارت اداره پولشویی و قصد شما از تجارت، سقف افزایش و مشکلتان حل شده است. 

دکتر پور ابراهیمی، رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس در رابطه با موضوع مالیات بر حساب های قبل بیان داشت، آقای 

ر اقتصاد مطرح شد، در این رابطه پیگیری نمودیم و قرار شد تاجر و یا صرافی که به طبق بحثی که در جلسه قبل با وزی

اقتصاد کشور کمک می کند، ما نیز برای حمایت ایشان مالیات قبلش را می بخشیم. شما می گوئید مشکل تفکیک، مسدود 

و قابلیت اجرایی را نیز دارد، اکنون  شدن حساب ها، سقف معاملات و مالیات را دارید. باید گفت در این رابطه توافق شده

کانون صرافان، اتاق هرات و یا هر فرد دیگری با هماهنگی که انجام می دهید از طریق آقای طبیب زاده، رئیس اتاق بازرگانی 

خواهیم مشکلاتشان را صراف داریم و می 3کرمان، به صورت موردی برای حل مشکل به ما معرفی نمائید به عنوان مثال 

نمائیم تا پس از پیگیری های ما و حل مشکلاتش به صورت موردی، زیر نظر بانک مرکزی، بتواند فعالیت کند و اگر  حل

خواهیم پیشنهاد ما را بپذیرید و برای شروع بعنوان این روش جواب داد شما افراد بیشتری را معرفی نمائید و از شما می
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ام مواردی را که گفتید توافق می کنیم و صورت جلسه و جمع بندی می مثال از خود آقای رحیمی شروع می نمائیم ما تم

 نماییم سپس شما بروید و فعالیت تجاریتان را شروع کنید. 

ایشان در جواب سوال اینکه از چه طریقی معرفی شوند نیز گفت شما می توانید به عنوان کانون صرافان طی یک نامه 

نستان، هرات و یا هر جای دیگر و از طریق توافقاتی که در مراودات اقتصادی با اتاق مکتوب و با هماهنگی اتاق بازرگانی افغا

 بازرگانی کرمان می نمائید معرفی شوید. ایشان ادامه داد نامه را از آقای طبیب زاده رئیس اتاق پیگیری می نماید.

 500سال ها برای حل مشکل به عنوان مثال گفت، روند پیگیری نفر به نفر  مروزیصرافان قندهار و ن ندهینماآقای نورزاد، 

 تاجر یا صراف طول می کشد.

دکتر پور ابراهیمی، رئیس کمیسون اقتصادی مجلس در جواب آقای نورزاد بیان داشت، در این رابطه باید گفت اگر آقای 

نفر را فعال می  3یا  2ال شما امروز چند نفر را به ما معرفی نمائید ما ظرف یک هفته جمع بندی می نمائیم و به عنوان مث

نمائیم. اکنون با این شرایط ما نمی توانیم مشکل کل افراد نفر بعد را فعال می 20نمائیم. اگر جواب داد و مشکل حل شد ما

 1000صراف قدر و توانمند حل شود خیلی بهتر از  20را با یک حکم کلی حل نمائیم و امکان پذیر نیست زیرا اگر مشکل 

 وضعیت آن ها نامشخص است. صرافی است که

 

آقای قلندری، رئیس اتاق تجارت و صنایع غزنی در جواب یکی از صرفان برای مشکل مسدود شدن حساب ها گفت، من 

در جریان مشکل شما هستم و در رابطه با تفکیک افراد با آقای پور ابراهیمی صحبت نمودم و می خواهیم این مشکلات 

شرکت را انتخاب می نمائیم.  3همانگونه که آقای دکتر ابراهیمی گفت ما بصورت موردی حل شوند. در رابطه تفکیک هم 

اولین نفر که مشکل مسدود شدن حساب دارد، مشکلش را حل می نمائیم تا حسابش باز شود و مالیات قبل آن نیز بخشیده 

معرفی نیز از طریق اتاق های تجارت به شود. بعد از حل کامل، ما تعداد افراد را برای حل مشکل بیشتر می نمائیم. روش 

عنوان مثال هرات با همکاری اتاق بازرگانی کرمان و آقای طبیب زاده، افراد به آقای پور ابراهیمی برای حل مشکلاتشان 

 معرفی شوند. طی جلساتی که ما وزیر اقتصاد و مقامات ایران انجام دادیم مشکلات به صورت کلی حل نمی شوند.

ر ابراهیمی، رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس بیان داشت، طبق صحبت های ما با متولیان حوزه اجرا، گفته دکتر پوآقای 

 شده است که به همه آن ها کمک و به صورت موردی مشکلاتشان را حل خواهند نمود. 

ه تجار ر در این جلسآقای کاربخش، رئیس کمیسیون بانک و بیمه و امور مالیاتی اتاق در ادامه جلسه گفت، جناب آقای دکت

ایرانی نماینده شرکت ها برای رفع مشکل نقل و انتقالات پولی خود درخواست داشتند که صرافان افغانستان جوابشان را 

 بدهند که چه کمکی در شرایط موجود برای نقل و انتقال مراودات مالی تجاری به شرکت های ایرانی می توانند بدهند.

ئیس کمیسون اقتصادی مجلس گفت، بیان داشت جهت حل مشکل صرافان افغانستان تمام دکتر پور ابراهیمی، رآقای 

خواهیم به تجار و فعالان اقتصادی ما در حل مشکل نقل و انتقالاتشان تلاشمان را می نمائیم لذا از آقای رحیمی و نورزاد می
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شترکی را با رؤسای اتاق های دو کشور به روز آینده، جلسه م 20یا  10به صورت ویژه کمک دهید. و اگر لازم بود ظرف 

 منظور جمع بندی کارهایی که تعهد و پیگیری نمودیم، داشته باشیم

آقای دهقان، سرپرست معاونت هماهنگی امور اقتصادی و توسعه منابع انسانی استانداری کرمان گفت، از سال قبل آقای 

غانستان بوده و امیدواریم این روابط بهتر و بعد از تحریم ها نیز طبیب زاده در پی تسهیل راه های ارتباط تجاری با کشور اف

این روابط را داشته باشیم. استانداری نیز از فعالان اقتصادی افغانستان حمایت می نماید و آمادگی همکاری در زمینه 

ابط و همکاری های دو تسهیل و توسعه روابط استان کرمان و استان هرات را داریم و جلساتی را جهت بررسی تاریخچه رو

 استان برگزار نمودیم.

آقای کاربخش، رئیس کمیسیون بانک و بیمه و امور مالیاتی اتاق گفت، در این جلسه تعدادی از فعالان اقتصادی کشور 

افغانستان را دعوت نمودیم و همچنین تعدادی از تجار و فعالان اقتصادی ما نیز حضور دارند و مشکلاتی در زمینه نقل و 

نتقالات پول و روش های انتقال پول دارند. از آن جا که یکی از روش های  نقل و انتقال پول، کشور افغانستان و صرافان ا

افغانستان می توانند باشند، صحبت های آن ها را هم نیاز است که بشنویم. در چند سال گذشته که با تحریم مواجه بوده 

فان منطقه بوده اند و ثابت نموده اند که همراه فعالین اقتصادی و تجار ما بوده ایم صرافان افغانستان جزو امین ترین صرا

اند. با تشدید تحریم ها قطعاً تقاضا برای نقل و انتقال پول از طریق کشور افغانستان بیشتر خواهد شد نهایتاً اتفاقی را که با 

ادی گلایه داشتند که در برخی مقاصد نرخ نقل و افزایش تحریم ها در چند وقت گذشته داشته ایم برخی از فعالین اقتص

انتقالات افزایش یافته است. به عنوان مثال اگر من کالایی را به کشور هند صادر کنم در عوض یک نقل و انتقال پولی را از 

پولی  تقالاتمبداء هند به یک صرافی در افغانستان دارم و سپس یک انتقال به ایران و همانطور که می دانیم نرخ نقل و ان

در صرافی های هرات پائین تر از همه صرافی ها در افغانستان است. ولی این نقل و انتقالات به دلیل تحریم ها به صورت 

بین المللی رسمی نیست ولی از لحاظ کشور ایران رسمیت دارد. لذا ما در نقل و انتقالات پولی دو نوع پول را داریم یک 

ندارد و نوع دوم که بنا بر تحریم ها انتقال آن مشکل دارد و لذا نقل و انتقال آن پول برای نوع پول که انتقال آن مشکل 

تجار ما گران شده است. لذا استدعا دارم که از صرافی های افغانستان بخواهید که چه کمکی را می توانند بکنند تا هزینه 

 های نقل و انتقالات پول ما از طرف صرافان کاهش پیدا کند.

نورزاد، نماینده کانون صرافان قندهار و نیمروز در جواب آقای کاربخش گفت، یک سری محدودیت ها در منطقه بر  آقای

صراف ها و بانک های خصوصی برای انتقالات پولی وضع شده و بشدت زیر نظر بانک مرکزی قرار دارند و باید بصورت 

ه دهیم. البته گزارش پولی را که در شبکه داریم، لذا اگر قرار باشد روزانه و از طریق اینترنت گزارش فعالیت های خود را ارائ

پولی به روش شما نقل و انتقال یابد باید به صورت سیاه انتقال یابد. موضوع بعد بحث سقف نقل و انتقالات است که برای 

که این مشکل برای تجار  میلیون تومان است. بنابر این آقای محمدی آیا این نوید را می دهید 50صرافان افغانستان 

 افغانستانی ما رفع شود یا خیر؟.

آقای محمدی، دبیر شورای هماهنگی بانک های استان کرمان در جواب آقای نورزاد گفت، این موضوع دو بحث جداگانه و 

تفکیک شده است. یکی بحث ریالی داخلی و دیگری نقل و انتقالات بین صرافی های ما با صرافی های افغانستان. بحث در 
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ریالی داخلی ندارد و بنابر این وارد بحث پولشویی می شود. اگر نقل  مورد نقل انتقالات بین صرافان است و ربطی به بحث

میلیون تومان، البته در نقل و انتقالات پولی اینترنتی  300و انتقالات به صورت اینترنتی باشد لذا سقف دارد به مبلغ روزانه 

است و فقط باید یک فرم پر شود  به صورت موردی می توان سقف را افزایش داد. اما اگر به صورت نقدی باشد بدون سقف

 تا اداره پولشویی بر انتقال نظارت داشته باشد. 

آقای قلندری، رئیس اتاق تجارت و صنایع غزنی بیان داشت، در رابطه با سقف نقل و انتقالات پولی گفت تمامی مراودات 

نستان خدمات پولی را نمی توانند انجام می تجاری افغانستان با دنیا را صرافان افغانستان انجام می دهند و بانک های افغا

دهند لذا در تجارت با کشورهایی که تحریم نیستند، نقل انتقالات پولی از طریق سیستم بانکی بسیار کم است و توانایی 

 اصرافان افغانستان به مراتب بیشتر از سیستم بانکی افغانستان است. اما هزینه ها در نقل و انتقالات فرق می کند و لذ

 تفاوت در هزینه نقل و انتقالات تنها برای دوستان ایرانی نیست.

آقای صمیمی، فعال اقتصادی استان گفت، برای رفع مشکل با صرافان ما می توانیم بخاطر بحث تعهد کاری و اخلاقی که 

د ایجاد شود و در حسن انجام قراردادها ایجاد شود یک حساب امانی در حضور یک شرکت رسمی که می تواند قضایی باش

معاملات از طریق آن شرکت ارسال شود. طبق عقد قرارداد به صورت امانی پول ها از طریق آن شرکت بصورت غیر رسمی 

و با حضور یکی از صرافان انجام شود، من فکر میکنم این موضوع قابل اجرا باشد. عین این کار را شرکت علی بابا در چین 

 انجام می دهد.

ن کرمان از این شرکت ها حمایت و بر حُسن انجام قراردادها نظارت می نماید و همچنین کمیسیون دادستان کل استا

حقوقی اتاق کرمان می تواند نظارت مستقیم بر تفاهم نامه ای که بین اتاق کرمان و اتاق های تجارت هرات و غزنی خواهد 

تنظیم می نماید و به نوعی داور بین مجموعه است و  بود، داشته باشد و این شرکت زیر نظر اتاق کرمان قرارداد خود را

امین است و چون امین می باشد لذا به حسن انجام تعهدات عمل می نماید. من فکر میکنم شرکت واسطی که تحت نظارت 

 اشخاص قضایی و حقوقی باشد می تواند دغدغه های موجود را بر طرف نماید.

زنی بیان داشت، اگر بحث اعتماد سازی باشد ما در حوزه تجارت با کرمان، این آقای قلندری، رئیس اتاق تجارت و صنایع غ

نگرانی را نداریم. امروز ذهنیت قوه قضائیه و مدیریت اتاق بازرگانی کرمان را در اینجا درک کردیم که هر قراردادی که بین 

 م می شود. لذا از این بحث خارج می شویم. افغانستان با استان کرمان بسته می شود تحت نظارت اتاق بازرگانی کرمان انجا

نماینده شرکت آقای نظری گفت، با توجه به محدودیت هایی که بانک مرکزی برای صادرکنندگان ما جهت بحث برگشت 

ارز گذاشته است. و می دانیم که برخی از صادرکنندگان وارد مقوله واردات نیز شده اند، در بحث های وارداتی گاهی اوقات 

است که از صرافان برای نقل و انتقال به کشور ثالث کمک گرفته شود. بعنوان مثال کشورهای هند و چین کماکان نیاز 

سعی در حفظ مراودات خود با ما دارند، بنابراین اگر دوستان توانایی همکاری را در این زمینه دارند بفرمایند که به چه 

 صورت می توانند به ما کمک کنند.
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در جواب نماینده شرکت آقای نظری بیان داشت، در قسمت ارزی مراودات پولی از  نون صرافان هراتکا سیرئ رحیمی،

طریق بانک ها وجود دارد و اگر از طرف کشور ایران انتقال پول به افغانستان صورت گیرد امکان پذیر است اما با هزینه 

مشکل پیش می آید لذا هزینه نقل و انتقال بیشتر می های متفاوت است. اگر قرار باشد تحریم ها را دور بزنید برای ما 

 شود.

عمرانی، فعال اقتصادی استان گفت، از آنجایی که ما به شهر کابل صادرات داریم، لذا سوال من این است در شهر کابل آیا 

 صرافی معرفی می نمائید که نماینده ما بتواند دلار تحویل دهد و در مقابل دلار بگیرد.

در جواب آقای عمرانی گفت، ما با کشور ایران انتقالات ارزی نداریم و کلیه  کانون صرافان هرات سیرئ آقای رحیمی،

 انتقالات پولی با ایران به صورت ریالی و به نرخ روز است.

 ،خانم شهیدی، مدیر ارزی بانک کشاورزی کرمان با بیان اینکه، یکی از مشکلات نقل و انتقالات ما منشاء، ایران است گفت

در خیلی از مواقع صرافان جهت تجارت، پول مورد نیاز را به موقع به مقصد می رسانند اما مشکل در منشاء ایران است و 

 شود، آیا برای این موضوع کاری شده است؟.باعث بلوکه شدن پول در کشور مقصد می

انید طوری اسناد پولی را بپوشانید محمدی، دبیر شورای هماهنگی بانک ها در جواب خانم شهدی بیان داشت، شما می تو

 که مشخص نباشد منشاء آن ایران است.

 

در ادامه بحث گفت، در بیشتر نقل و انتقالات پولی جهت معاملات تجاری با کشورهای  کانون صرافان هرات سیرئ رحیمی،

از طریق بانک صورت پذیرد اروپایی و آمریکا از طریق پول سیاه به صورت دستی انجام می پذیرد. به این دلیل که اگر 

 هزینه های نقل و انتقال بشدت افزایش می یابد.

 

در پایان، این جلسه را می توان اینطور جمع بندی نمود که صرافان و فعالین اقتصادی افغانستان، جهت رفع مشکل تفکیک، 

کشور خود و از طریق اتاق  مسدود شدن حساب ها، سقف معاملات و مالیات می توانند با هماهنگی اتاق های بازرگانی

بازرگانی کرمان به آقای پور ابراهیمی، رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس معرفی شوند. آقای پور ابراهیمی نیز از طریق 

مقامات کشوری مربوطه به پیگیری مشکلات فعالان اقتصادی به صورت موردی بپردازند. در صورت حل مشکلات فعالان 

 ته باشد و مجدداً افراد بیشتری جهت رفع مشکلات معرفی شوند.این روند همچنان ادامه داش
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 هماهنگی اقتصادی روسای اتاق های بازرگانی کرمان و ولایات افغانستانجلسه شورای گزارش 

 امضاء تفاهم نامه و تهیه متن بیانیه مشترک 

 18:00الی  17:00ساعت  11/2/98مورخ چهارشنبه 

 

 

 

 

 چکیده گزارش:

ر استان کرمان دبرد و اشاره به ظرفیت های و پتانسیل های -تاکید ریاست اتاق بازرگانی کرمان بر تجارت برد -1

زمینه های معدن، بهداشت و درمان، خدمات فنی و مهندسی و همچنین اشاره به ظرفیت ها و پتانسیل های 

 کشور افغانستان در بخش های معدنی

 تاکید ریاست اتاق تجارت و صنایع غزنی بر اعلام مشکلات در مسیر تجارت افغان های مقیم کرمان به اتاق غزنی -2

تجارت و صنایع هرات به همکاری های مشترک در زمینه گردشگری و استفاده از پتانسیل های اشاره ریاست اتاق  -3

 استان کرمان در زمینه آموزش به نیروهای افغانی
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 مشروح گزارش:

در ابتدای جلسه جناب آقای مهندس طبیب زاده ضمن عرض خسته نباشید به مهمانان حاضر در جلسه گفت: دو روز 

بسیار خوبی گفته شد و باید تلاش کرد به عمل برسند. باید با اراده جدی به همه سختی ها  گذشته حرف ها و سخنان

غلبه کرد. ما با هم همسایه و هم دین و برادر هستیم. خوشی شما، خوشی ما و  آبادانی شما، آبادانی ما می باشد. باید روابط 

ردید که استان کرمان برای توسعه روابط تجاری با تجاری را افزایش داد. ایشان گفت: شما در عرض دو روز مشاهده ک

 برد باشد. بخش انرژی می تواند -افغانستان گام های جدی برداشته است و تجارت یکسویه نمی شود و باید بر پایه برد 

ه به جبسیار مفید برای افغانستان باشد و مبنای اقدامات مشترک باشد.  استان کرمان در بخش بهداشت و درمان نیز با تو

نیروی انسانی و پزشکان متخصص و تجهیزات پزشکی دارای پتانسیل های خوبی می باشد و ظرفیت سازی بسیار خوبی 

برای درمان انجام شده است. همچنین به لحاظ خدمات فنی و مهندسی نیز استان کرمان دارای پتانسیل های خوبی می 

جود دارد که چندین شرکت پیمانکاری بزرگ ایران از جمله شرکت پیمانکاری در استان کرمان و 1500باشد. بیش از 

 20و شرکت استاتوس متعلق به استان کرمان هستند. جناب آقای مهندس طبیب زاده ادامه داد: به اندازه  115شرکت 

ن نیز اهزار میلیارد تومان همزمان امکان احداث بنا و دانشکده های تخصصی برای تربیت متخصصین فنی را داریم. افغانست

کشور معدنی است. معادن غنی از فلزات گرانبها و فلزات آهن، منگنز، کروم که استان کرمان فرصت های خوبی برای 

اکتشاف و طراحی معدن را دارا می باشد. ظرفیت سازی فراوانی در بخش فولاد و کنستانتره و گندله شده است که می 

 10ام داد و خوراک کارخانجات را تامین کرد. به زودی استان کرمان با توان با افغانستان سرمایه گذاری های مشترک انج

میلیون تن فولاد خام، قطب فولاد کشور خواهد شد. در زمینه آموزش نیز  به لحاظ تعداد دانشجو، اساتید، دانشکده ها و 

در کرمان مشغول هستند.  رشته های تخصصی ، زمینه های همکاری خوبی وجود دارد و تعداد زیادی از دانشجویان افغانی

مهارت آموزی نیز از مواردی است که هم استان کرمان و هم کشور افغانستان به آن نیازمند هستند. همچنین بحث 

استارتاپ ها و کسب وکارهای نوین نیز از مواردی است که می توان از آن نیز برای توسعه روابط استفاده کرد. ایشان 

یی که امضا خواهد شد شروع کارهای بزرگ خواهد بود این کارها وقتی به مقصد میرسد که خاطرنشان کرد: تفاهم نامه ها

به طور جدی پیگیری شوند.ما هماهنگی های لازم را با دستگاه های امنیتی، اطلاعاتی و نظامی را انجام داده ایم. همه ما 

ایران می باشد و ایران هم فرصت خوبی برای در کرمان به این نتیجه رسیده ایم که افغانستان بسیار فرصت خوبی برای 

 افغانستان. ما همه تلاش و پیگیری خود را انجام می دهیم و بسته به تلاش شما و تدبیر و حوصله این موانع باید رفع گردد.

علام ما ا در ادامه آقای قلندری رییس اتاق غزنی گفت: افغان های مقیم کرمان، مشکلات خود در رابطه با تجارت را کتباً به

کنند تا حل و فصل شوند و تجارت با استان کرمان، قطعا بهتر خواهد شد. کرمان با فرصت هایی که دارد و ما هم که 

کشوری مصرف کننده هستیم می شود در فضایی قابل اعتماد این مشکلات را حل و فصل کرد. تمام مواردی که در سفر 

که با سفیر ایران در کابل داشتیم بازگو شد از جمله کم کردن قیمت  قبلی ما به کرمان صحبت شده بود، در جلسه ای

 ویزای ایران برای افغان ها که در حال پیگیری است.

سپس آقای الحاج سعد خطیبی، رییس اتاق هرات ضمن تشکر از اتاق کرمان گفت: با توجه به مشترکات فرهنگی که بین 

گردشگری نیز باید همکاری هایی داشته باشیم. بنابراین از دوستان در  دو استان کرمان و هرات وجود دارد در بحث صنعت

استان کرمان  دعوت می شود به هرات تشریف بیاورید و از جاذبه های آن دیدن کنید. در بحث همکاری های آموزشی که 

ینان مایه گذاران و کارآفرپیشتر ارائه کردید باید از دانشگاه ها برای زمینه سازی توسعه روابط آموزشی کمک گرفت. از سر
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استان کرمان دعوت می شود که به افغانستان بیایند و سرمایه گذاری کنند که قطعا ما به دانش فنی و تکنولوژی که شما 

 در اختیار دارید نیاز داریم.

ان تشکر در ادامه سرکارخانم سعید ضمن عرض خیرمقدم مجدد به مهمانان افغان، از همکاری های هیات تجاری افغانست

کرد و گفت: ما به دنیال کار کاربردی هستیم و هر پیشنهادی در راستای توسعه تجارت استان کرمان و افغانستان را پذیرا 

 هستیم. ما به دنبال ایجاد یک سیستم هستیم که این توسعه از طریق سیستم رخ دهد.

مندی برگزار شد و امیدواریم که این جلسات در ادامه آقای رحیمی رییس کانون صرافان هرات گفت: جلسات بسیار سود

 پیگیری شوند. امیدواریم این دیدار ها تداوم یابد و زمینه ساز توسعه روابط دو کشور باشد.

عضو توانسته است هم به بخش خصوص افغانستان و هم به تجار ایرانی  3000آقای یارمند گفت : اتاق هرات با داشتن 

این بوده که از سرمایه گذاران کشور برادر ایران حمایت کنیم. جلسات این دو روز بسیار خدمت کند و همواره سعی ما بر 

مفید بوده است و راهکارهایی برای توسعه تجارت استان کرمان و کشور افغانستان اندیشیده شده است. ما انتظار داریم که 

 رک، اشتغالزایی و رشد اقتصادی را افزایش دهیم.از تجارب تجار ایرانی استفاده کنیم و با ایجاد سرمایه گذاری های مشت

در ادامه آقای نوری گفت: تجارت با افغانستان باید برد برد باشد. ارتباط بسیار خوبی بین تجار ایرانی و تجار افغانی برقرار 

والی در ساست. کمیته مشترک کرمان و افغانستان در اتاق بازرگانی کرمان تشکیل شده است که اگر دوستان مشکل یا 

 خصوص تجارت با استان کرمان داشتند بدون هیچ چشم داشتی هر نوع همکاری با تجار کشور افغانستان صورت می پذیرد.
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کاری های اقتصادیگزارش  زرگانی کرمان و با-همایش" توسعه هم

  19/2/98کشور افغانستان" روز پنجشنبه مورخ 
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 19/2/98روز پنجشنبه مورخ  "بازرگانی کرمان و کشور افغانستان-های اقتصادیتوسعه همکاری  "همایش

 11:30الی  9:00ساعت 

 

 

 چکیده همایش:

تاکید ریاست اتاق بازرگانی کرمان بر یافتن راه حل برای رفع محدودیت های انتقال پول از طریق صرافی ها  -1

 و تاکید بر حمایت دستگاه قضایی.

سادات، دبیر هیات رئیسه اتاق تجارت و صنایع هرات بر افزایش سهم سرمایه گذاری تاکید آقای احمد سعید  -2

 استان کرمان در بخش های تجارت، علم و تکنولوژی.

تاکید آقای دکتر زاهدی، نماینده مردم استان کرمان و راور در مجلس شورای اسلامی بر تاثیر گذاری نقش  -3

ن کشور ها و همچنین پیشنهاد ایجاد یک واحد پول مشترک اتاق های بازرگانی بر گسترش روابط تجاری بی

 بین کشورهای اسلامی
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 مشروح گزارش:

رئیس اتاق کرمان گفت: این مجموعه اکوسیستم سهولت تجارت با افغانستان را طراحی می کند و مسئولیت رفع بنیادی 

 .موانع و مشکلات پیش روی توسعه تجاری دو طرف را بر عهده گرفته است

طبیب زاده در همایش توسعه همکاری های اقتصادی و بازرگانی استان کرمان و کشور افغانستان افزود: مهندس  آقای

مشکلات گمرکی، محدودیت های انتقال پول از طریق صرافی ها و بانک ها و تغییر مکرر قوانین باعث ایجاد بی اطمینانی 

 .ایی از قراردادها را خواستارندبازرگانان و فعالان اقتصادی افغانستان شده و حمایت قض

وی ادامه داد: انرژی های تجدیدپذیر، بهداشت، درمان، صنایع تبدیلی محصولات کشاورزی، معادن، حمل و نقل، خدمات 

اینترنتی، آموزش و مهارت آموزی از جمله زمینه های مناسب برای همکاری دو طرف به شمار می آیند. طبیب زاده، بیان 

اه قضا، مجلس شورای اسلامی و بخش خصوصی بر روابط گسترده مالی و تجاری با افغانستان تاکید دارند کرد: دولت، دستگ

 .که امیدواریم با حمایت های این مجموعه ها موانع و مشکلات برطرف شود

رد اره کوی در ادامه به مشکل فعلی در مرز افغانستان و تجمع کانتینرها در گمرکات و صف های طولانی ترخیص کالا اش

و گفت: امیدواریم این مشکلات بزودی برطرف و فعالیت های اقتصادی روان برقرار شود. در ادامه این همایش رایزن بازرگانی 

ایران در حلقه  :افغانستان در ایران، به روابط نزدیک فرهنگی و اقتصادی دو کشور از گذشته تاکنون اشاره کرد و گفت

ان قرار دارد و در حال حاضر بزرگترین شریک اقتصادی ما در منطقه و دنیا محسوب نخست سیاست خارجی کشور افغانست

 .می شود

احمد سعید سادات، با اشاره به اینکه سالانه سه میلیارد دلار کالا و محصول از ایران وارد افغانستان می شود، بیان کرد: 

سهم سرمایه گذاری استان کرمان در حوزه های  همچنین تعدادی از شرکت های ایرانی در افغانستان فعالیت دارند که

بیشتر از گذشته باشد. وی با تاکید بر اینکه به نمایندگی از حکومت افغانستان آماده هر  تجارت، علم و تکنولوژی می تواند 

وان به نوع همکاری با استان کرمان هستیم، اظهار کرد: افغانستان جاذبه های خوبی برای سرمایه گذاران دارد که می ت

میلیارد مترمکعب آبهای سطحی، زمین های زراعی، دامداری، کشت های فراسرزمینی، معادن غنی و  57وجود سالانه 

 .قوانین آسان برای جذب سرمایه گذاری خارجی، اشاره کرد

 بسیار تاثیرگذاریدر ادامه این همایش نماینده مردم کرمان و راور در مجلس شورای اسلامی گفت: اتاق های بازرگانی نقش 

در گسترش روابط تجاری بین کشورها دارند که این اقدام اتاق کرمان مبنی بر دعوت از هیات تجاری افغانستان می تواند 

نتایج خوبی در پی داشته باشد. محمدمهدی زاهدی، افزود: ایران و افغانستان به عنوان دو کشور مسلمان و عضو کنفرانس 

توانند با هماهنگی جدی در برخی تصمیمات مانند در نظر گرفتن پول واحد اسلامی و تشکیل سران کشورهای اسلامی می 

 .بانک مرکزی مشترک برای کنترل نرخ این پول تاثیرگذار باشند

نماینده مردم رفسنجان و انار در مجلس شورای اسلامی، نیز در ادامه این همایش به حوزه های مشترک بین دو کشور 

ان اشاره و بیان کرد: در استان کرمان اعتماد و اطمینان کاملی نسبت به کارگران و بازرگانان افغانستانی ایران و افغانست
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وجود دارد به طوری که عده ای از افراد همه مسائل کشاورزی و تولید خود را به دست افغانستانی ها به امانت سپرده اند. 

در کشور ایران می تواند برای سرمایه گذاران افغانستانی بسیار جذاب  احمد انارکی محمدی، گفت: تولید ارزان و یارانه ای

 .باشد تا به تولید بپردازند و به افغانستان منتقل کنند

در این نشست رئیس اتاق تجارت و صنایع هرات، غزنی و قندهار به بیان ظرفیت ها و توانمندی های اقتصادی استان خود 

یران و افغانستان پرداختند و بیانیه مشترک اتاق های کرمان، هرات، غزنی، قندهار و همچنین مشکلات سد راه مبادلات ا

میز برگزار  14نیز بین فعالان اقتصادی استان کرمان و افغانستان در  B2B و نیمروز قرائت شد. گفتنی است نشست های 

 .شد
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رمان و  ولایات ک متن تفاهم نامه  و بیانیه مشترک اتاق بازرگانی 

گان زنی،نیمروز،هلمند و سمن  قندهار، هرات، غ
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